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§ 210 Dnr KFKS 2011/254-009 

Anmälningar 

Beslut 

Kommunstyrelsen noterar anmälningarna till protokollet 

 

Handlingar i ärendet 

Anmälningar KSAU 2011-09-27 

Ärende Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Brev angående samråd för ridhus i 

Velamsund 

Svar från ansvariga direktörer i MSN, TN 

och NRN 

Inbjudningar 
 

Inbjudan – EUs stadsstödsregler ht 2011, 

konferens den 22 november 2011, SKL 

 

Rapporter 
 

Vad kostar verksamheten i din kommun 

2010 

Hans Nyström och Fredrik Holmström  

Cirkulär, SKL 
 

Övrigt 
 

Vattenmyndigheternas åtgärdsprogram 

2009-2015, sammanställning av 

myndigheters och kommuners genomförda 

åtgärder 2010 
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Anmälningar KSAU 2011-10-12 

Ärende Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Medborgarförslag avseende jämkning av 

gatukostnader, inkommet 2011-09-29, 

Andreas Cedborg 

Ansvarig: Stadsbyggnadsdirektören Anders 

Ekengren 

Inbjudningar 
 

Rapporter 
 

Cirkulär, SKL 
 

Nationell läkemedelsstrategi  

Cirkulär 11:38 Förändring av 

diskonteringsräntan i 

pensionsskuldsberäkningen RIPS07 

 

Cirkulär 11:39 Preliminär kostnads- och 

LSS-utjämning 2012-2015 

 

Jäv och beroende, enkät om miljö- och 

hälsoskydd i kommunerna 2011 

 

Övrigt 
 

Pensionärsrådets minnesanteckningar 2011-

09-21 

 

 

Anmälningar KS 2011-10-24 

Ärende Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Medborgarförslag angående SL:s 

zonindelning 

Teknik- och fastighetsdirektören Dag 

Björklund 

Revisionsskrivelse inför revisorernas 

ansvarsprövning 2011 

Stadsdirektören Lena Dahlstedt 

Ekonomidirektören Hans Nyström 

Inbjudningar 
 

Stockholmsregionens Europadagar Bryssel 

den 22-23 november 2011 
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Rapporter 
 

  

Cirkulär, SKL, KSL 
 

SKL Cirkulär 11:42 Budgetförutsättningar 

för åren 2011-2015 

 

KSL Rekommendation att underteckna 

”Samverkansavtal om den 

verksamhetsförlagda delen av 

lärarutbildningen” 

 

Övrigt 
 

NEAB, Affärsplan samt protokoll nr 5 och 

6  

 

Protokoll från KSAU 2011-09-27 och 2011-

10-12 

 

Tekniska nämndens kommentarer gällande 

granskning av inköp processerna teknik, 

fritid och naturreservat 

 

Tidskrift ”Hela Sverige ska leva” 3/2011  

 

- - - - - 
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§ 211 Dnr KFKS 2011/255-009 

Delegationsbeslut 

Beslut 

Kommunstyrelsen noterar delegationsbesluten till protokollet. 

 

Handlingar i ärendet 

Delegationsbeslut, anmälningar KSAU 2011-09-27 

Ärende Ansvarig 

Delegationsbeslut exploateringsenheten, se 

separat förteckning 

Exploateringschefen Ulf Crichton 

Delegationsbeslut FFS 2011-08-15 Produktionsdirektören Einar Fransson 

Delegationsbeslut FFS 2011-08-26 Produktionsdirektören Einar Fransson 

Delegationsbeslut VSS 2011-09-01 Produktionsdirektören Anette Böe 

Förteckning nyttjandereätter och arrenden 

3/2011 

Chefen för markenheten David Högberg 

Yttrande i fråga om detaljplan för del av 

Velamsund , Sångfågelvägen m.fl. vägar 

inom Riset (område B) i Boo (till 

miljödepartementet) 

Kommunstyrelsens ordförande Erik Langby 

Delegationsbeslut exploateringsenheten 

 

 

 

 

 

 

 

 

Datum Nr Typ av beslut Stadsbyggnadsprojekt Fastighet/-er 

2011-09-06 32 Upphandling av 

entreprenör. 

Älgö 9528 - 
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Delegationsbeslut, anmälningar KSAU 2011-10-12 

Ärende Ansvarig 

Delegationslista arrenden nr 3/2011 Markchefen David Högberg/FAK 

Förändringar av beslutsattestanter inom 

VSS 

Produktionsdirektören Anette Böe 

Delegationsbeslut exploatering, se separat 

företeckning 

Exploateringschefen Ulf Crichton 

 

Delegationsbeslut exploatering 

 

Delegationsbeslut, anmälningar KS 2011-10-24 

Ärende Ansvarig 

Avslag på begäran att ta del av allmän 

handling 

Stadsjuristen Helena Meier 

  

 

- - - - - 

 

 

Datum Nr Typ av beslut Stadsbyggnadsprojekt Fastighet/-er 

20110929 32 Entreprenadkontrakt, 

upphandling 

9528, Älgö  
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§ 212 Dnr KFKS 2006/881-251 

Utbyggnadspromemoria för upprustning av Uddvägen 

och omläggning av spillvattenledning och vattenledning 

Beslut 

Kommunstyrelsen fastställer utbyggnadspromemoria för upprustning och flytt av 

Uddvägen och flytt av Spill- och vattenledningar samt utbyggnad av gång- och cykelbana 

längs med Uddvägen. 

Ärende 

Syftet med ombyggnaden är att flytta och förbättra Uddvägens standard, förbättra 

trafiksäkerheten och att flytta VA-ledningar för att göra det möjligt att utnyttja den byggrätt 

som finns i detaljplan 390. Utan flytten av vägen och upprustningen kan Uddvägen inte 

nyttjas framför Akzo Nobels huvudkontor.  

 

Ärendet återremitterades från kommunstyrelsen 2011-08-22 § 168 till exploateringsenheten. 

Projektet har varit i kontakt med SL. Tvärbanans förlängning sker tidigast 2015, troligen 

senare. Upprustningen kan inte invänta en osäker tidsplan för tvärbanan utan sker i 

avvaktan på ett slutgiltigt besked om hur Uddvägen ska se ut i samband med planering av 

Tvärbanan och Danvikslösen. Upprustningen hindrar inte en framtida förlängning av 

tvärbanan. 

 

Exploatören flyttar och bekostar spill- och vattenledningarna i enlighet med 

exploateringsavtalet. Byggstart av spill- och vattenledningarna sker 2011 med 

färdigställande till årsskiftet 2011/2012. Enligt exploateringsavtalet ansvarar kommunen för 

omläggning och upprustning av vägen.  

 

Flytt och upprustningen av vägen kan ske tidigast första kvartalet 2012. Om Tvärbanans 

förlängning ska gå via Uddvägen i framtiden kommer andra tekniska åtgärder att behöva 

utföras. Projektet är finansierat fullt ut.  

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 196 

Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 13 september 2011 

Kommunstyrelsen den 22 augusti 2011 § 168  

Bilaga 1 orienteringsbild 

Bilaga 2 orienteringsbild 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 196 

Kommunstyrelsens arbetsutskott överlämnade ärendet utan eget ställningstagande till 

kommunstyrelsen. 

Beslut i kommunstyrelsen den 22 augusti 2011 § 168 

Kommunstyrelsen beslutade att återremittera ärendet för att närmare undersöka 

kopplingen tekniskt och i tiden till en förlängning av Tvärbanan österut från Sickla Udde 

till Sickla. 

 

Yrkanden 

Erik Langby (M) yrkade, med instämmande av Stefan Saläng (FP), bifall till arbetsutskottets 

förslag.  

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Erik Langbys yrkande. 

 

Protokollsanteckningar 

Stefan Saläng lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Folkpartiet begärde vid KS-mötet i augusti en kompletterande redovisning i ärendet med 

motiveringen att upprustningen av Uddvägen inte får förhindra eller försvåra en framtida 

förlängning av tvärbanan till Sickla handelsområde. 

 

Inför dagens möte har exploateringsenheten svarat att upprustningen av Uddvägen inte 

hindrar en framtida förlängning av tvärbanan. 

 

Av detta skäl motsätter vi oss inte att den föreslagna ombyggnaden av Uddvägen startar.  

Vi kommer aktivt, både inom kommunen och gentemot SL, verka för att tvärbanan snarast 

förlängs till Sickla, inte minst för behovet alternativa resvägar för tåg- och bussresenärer 

från Nacka och Värmdö under Slussens långvariga – upp till 7 år har det talats om - 

ombyggnadstid.” 

 

Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Motiveringar i ärendet kring planeringen av framtida t-banespår, tvärbana/Saltsjöbana och 

Danvikslösen föregriper beslut som ännu inte är fattade av fullmäktige. Översiktsplanen är 

ännu inte behandlad där liknande skrivningar ingår som inte är beslutade.  Danvikslösen är 

ett så kostsamt förslag att det skulle äventyra Nackas redan mycket hårt ansträngda 
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ekonomi om det genomfördes. Den delen av ärendet och innehåll motsätter vi oss i 

Nackalistan.” 

- - - - - 
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§ 213 Dnr KFKS 2009/151-251 

Utbyggnadspromemoria för stadsbyggnadsprojekt 9309, 

delplan 1a, Tollare 

Beslut 

Kommunstyrelsen fastställer utbyggnadspromemoria för delplan 1a, Tollare, och ger 

exploateringsenheten i uppdrag att fortsätta genomförandet. 

 

Ärende 

Projekt 9309 Tollare är ett byggherreprojekt. Delplan 1a, Tollare träskväg, utgör den första 

utav fem plan- och utbyggnadsetapper i området. De 19 nya friliggande villorna vid Tollare 

träsk blir den första bebyggelsen som kommer att uppföras inom ramen för detta projekt. I 

samband med detta måste en ny spillvattenledning, som ska försörja hela Tollareområdet, 

anläggas genom Skurusundet. Enligt avtal är det exploatören som projekterar, utför och 

huvudsakligen bekostar planerad utbyggnad i projektet. Kommunen bekostar utbyggnad av 

allmänna VA-ledningar. Utbyggnad av allmänna anläggningar beräknas klar våren 2012. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 197 

Tekniska nämnden den 20 september 2011 § 103 

Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 13 september 2011, rev den 10 oktober 2011 

Bilaga 1 - Utbyggnadspromemoria 

Bilaga 2 - Projektbudget 

Bilaga 3 - Ärendeöversikt 

 

Ärendets tidigare behandling 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 197 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog att kommunstyrelsen fattar följande beslut. 

Kommunstyrelsen fastställer utbyggnadspromemoria för delplan 1a, Tollare, och ger 

exploateringsenheten i uppdrag att fortsätta genomförandet, under förutsättning av 

tillstyrkan i Tekniska nämnden.  

Tekniska nämnden den 20 september 2011 § 103 

Tekniska nämnden tillstyrkte att kommunstyrelsen godkänner utbyggnadspromemoria och 

ger exploateringsenheten i uppdrag att fortsätta genomförandet. 

 



 15 (78) 
 24 oktober 2011 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

 

Protokollsanteckningar 

Anders Nilsson, Maria Fridstjerna, Hans Åke Donnersvärd och Carl Magnus Grenninger 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

 

”Delplanerna i stadsbyggnadsprojektet för Tollare innebär en befolkningstillväxt, vilket 

leder till en ökad trafik över Skurubron. Trots den nya påfartsrampen kommer detta att 

leda till ytterligare trafikproblem på den redan nu ansträngda Skurubron. Vi 

Socialdemokrater rekommenderar därför att inte tillåta att bebyggelsen kommer igång 

innan en ny Skurubro finns klar.” 

 

Rolf Wasteson (V) lät anteckna följande till protokollet. 

 

"Vänsterpartiet har haft åtskilliga kritiska synpunkter på de olika planerna inom Tollare. 

Det har gället utsträckningen av naturreservatet, byggnationen på jungfrulig mark, att inte 

Tollare träsk skyddas från exploatering, att exploateringsgraden inom främst det gamla 

industriområdet väl kunde vara högre, att inga småhus bör byggas inom planområdena 

samt inte minst den närmast totala avsaknaden av hyresrättsbostäder inom Tollare. De två 

planerna, 1a och 1b, har dock antagits och därför kan vi bara på detta sätt ge till känna vår 

syn på dem." 

 

Hans Peters (C) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Om Centerpartiet hade kunna påverka utbyggnaden av Tollareområdet hade det blivit 

mindre exploatering och fler bevarade grönytor.” 

 

Sidney Holm (MP) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Miljöpartiet har vid många tidigare tillfällen kritiserat exploateringen av Tollare av olika 

anledningar. Vi har inte varit emot att det gamla bruksområdet saneras och exploateras, 

men har varit emot exploateringens utbredning. Utöver de stora natur- och 

rekreationsvärden som nu går förlorade, bygger vi dessutom in oss i en föråldrad 

bilanpassad infrastrukturlösning. Ett av målen i regeringens miljöproposition från 2009 är 

att vi ska ha en fossilfri transportsektor år 2030. Har Nacka-Alliansen egna miljömål som 

skiljer sig från de nationella, eller räknar man med att SL ska bygga ut tunnelbana till 

Tollare? 

 

Vi i Miljöpartiet vill bygga nya bostäder huvudsakligen genom förtätning i områden med en 

bra kollektivtrafiklösning. Öka andelen hyreslägenheter i kommunen. Bygga klimatsmart. 
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Undvika att bygga på orörd naturmark. – Tyvärr har vi i det här fallet inte fått något gehör 

för vår politik.” 

 

Stefan Saläng (FP) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Detaljplanen för Tollare Träskväg antogs av kommunfullmäktige i juni 2009. Planen 

överklagades men har senare vunnit laga kraft och ska nu genomföras.  

Folkparti-gruppen röstade mot förslaget till detaljplan med följande motivering: 

 

Folkpartiet anser området söder om Tollare Träsk bör i sin helhet undantas från ytterligare 

exploatering och i stället inordnas i ett utökat naturreservat för Tollare. Ett långsiktigt 

skydd för fågelsjön Tollare Träsk kräver en buffertzon mellan bebyggelsen och sjön och att 

utloppet, som har betydelse för möjligheterna att reglera vattennivån, förblir obebyggt. 

Området innehåller också mycket stora natur- och rekreationsvärden”. 
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§ 214 Dnr KFKS 2009/221/251 

Utbyggnadspromemoria för stadsbyggnadsprojekt 9309, 

delplan 1b, Tollare 

Beslut 

Kommunstyrelsen fastställer utbyggnadspromemoria för delplan 1b, Tollare, och ger 

exploateringsenheten i uppdrag att fortsätta genomförandet. 

Ärende 

Projekt 9309 Tollare är ett byggherreprojekt. Delplan 1b, Mellanbergsvägen, utgör den 

andra utav fem plan- och utbyggnadsetapper i området. I delplan 1b ska 41 småhus i form 

radhus, kedjehus och grändhus byggas. Sockenvägen byggs om och en ny tunnel, som ska 

försörja hela Tollareområdet, utförs inom detta delprojekt. Ny spillvattenledning byggs 

genom planområdet 1b, men anläggningen utförs redan i samband med att planområdet 

vid Tollare träsk, delplan 1a, byggs. Enligt avtal är det exploatören som projekterar, utför 

och huvudsakligen bekostar planerad utbyggnad i projektet. Kommunen bekostar 

utbyggnad av allmänna VA-ledningar. Utbyggnad inom planområdet pågår 2011-2014. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 198 

Tekniska nämnden den 20 september 2011 § 104 

Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 13 september 2011 

Bilaga 1 - Utbyggnadspromemoria 

Bilaga 2 - Projektbudget 

Bilaga 3 - Ärendeöversikt 

 

Ärendets tidigare behandling 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 198 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog att kommunstyrelsen fattar följande beslut. 

Kommunstyrelsen fastställer utbyggnadspromemoria för delplan 1a, Tollare, och ger 

exploateringsenheten i uppdrag att fortsätta genomförandet, under förutsättning av 

tillstyrkan i Tekniska nämnden.  

Tekniska nämnden den 20 september 2011 § 104 

Tekniska nämnden tillstyrkte att kommunstyrelsen godkänner utbyggnadspromemoria och 

ger exploateringsenheten i uppdrag att fortsätta genomförandet. 
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Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 

Rolf Wasteson (V) lät anteckna följande till protokollet. 

 

"Vänsterpartiet har haft åtskilliga kritiska synpunkter på de olika planerna inom Tollare. 

Det har gället utsträckningen av naturreservatet, byggnationen på jungfrulig mark, att inte 

Tollare träsk skyddas från exploatering, att exploateringsgraden inom främst det gamla 

industriområdet väl kunde vara högre, att inga småhus bör byggas inom planområdena 

samt inte minst den närmast totala avsaknaden av hyresrättsbostäder inom Tollare. De två 

planerna, 1a och 1b, har dock antagits och därför kan vi bara på detta sätt ge till känna vår 

syn på dem." 

 

Sidney Holm (MP) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Miljöpartiet har vid många tidigare tillfällen kritiserat exploateringen av Tollare av olika 

anledningar. Vi har inte varit emot att det gamla bruksområdet saneras och exploateras, 

men har varit emot exploateringens utbredning. Utöver de stora natur- och 

rekreationsvärden som nu går förlorade, bygger vi dessutom in oss i en föråldrad 

bilanpassad infrastrukturlösning. Ett av målen i regeringens miljöproposition från 2009 är 

att vi ska ha en fossilfri transportsektor år 2030. Har Nacka-Alliansen egna miljömål som 

skiljer sig från de nationella, eller räknar man med att SL ska bygga ut tunnelbanan till 

Tollare? 

 

Vi i Miljöpartiet vill bygga nya bostäder huvudsakligen genom förtätning i områden med en 

bra kollektivtrafiklösning. Öka andelen hyreslägenheter i kommunen. Bygga klimatsmart. 

Undvika att bygga på orörd naturmark. – Tyvärr har vi i det här fallet inte fått något gehör 

för vår politik.” 

 

Hans Peters (C) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Om Centerpartiet hade kunna påverka utbyggnaden av Tollareområdet hade det blivit 

mindre exploatering och fler bevarade grönytor.” 

 

 

Anders Nilsson Maria Fridstjerna, Hans Åke Donnersvärd och Carl Magnus Grenninger lät 

för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

 



 19 (78) 
 24 oktober 2011 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

”Delplanerna i stadsbyggnadsprojektet för Tollare innebär en befolkningstillväxt, vilket 

leder till en ökad trafik över Skurubron. Trots den nya påfartsrampen kommer detta att 

leda till ytterligare trafikproblem på den redan nu ansträngda Skurubron. Vi 

Socialdemokrater rekommenderar därför att inte tillåta att bebyggelsen kommer igång 

innan en ny Skurubro finns klar.” 

 

- - - - - 
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§ 215 Dnr KFKS 2002/418-214 

Detaljplan för Norra Skuru, Sicklaön 

Beslut 

Kommunstyrelsen tillstyrker planförslaget och hemställer hos kommunfullmäktige att anta 

planförslaget. 

 

Ärendet 

Till grund för detaljplaneringen finns ett av kommunstyrelsen den 7 januari 2003 beslut om 

startpromemoria för planarbete för norra Skuru. Under år 2003 utarbetades ett program för 

den norra delen av Skuru. Detta program ligger till grund för planförslaget.  

Kommunstyrelsen beslutade den 14 februari 2005 att godkänna programmet och uppdrog 

åt planenheten att upprätta detaljplaner för området.  

 

Förslaget till detaljplan innehåller 68 befintliga tomtenheter för bostadsändamål, varav en är 

möjlig att dela, samt ett fritidsområde. Ytterligare åtta tomter och två exploateringsområden 

föreslås inom mark som ägs av Nacka kommun. Planförslaget innehåller även ett 

exploateringsområde inom Sicklaön 12:9, för bostäder alternativt vård. Därutöver föreslås 

en tomt för en förskola med utrymme för fyra avdelningar. Värdefulla naturområden 

säkerställs som allmän plats natur och en strandpromenad byggs ut/kompletteras. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsen den 22 augusti 2011 § 175 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 juni 2011 § 138 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 7 juni 2011 

Utlåtande med bilagor 

Utlåtande 2 med bilagor 

Planbeskrivning 

Genomförandebeskrivning 

Miljöredovisning 

Detaljplanekarta 

Översikt över kommunala beslut 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsen den 22 augusti 2011 § 175 

Ärendet utgick. 
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Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 juni 2011 § 138 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen tillstyrker planförslaget och hemställer hos kommunfullmäktige att anta 

planförslaget. 

Beslut i Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 7 juni 2011 § 196 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden beslutade att tillstyrka det justerade planförslaget och 

hemställa att kommunfullmäktige antar planförslaget. 

 

Yrkanden 

Cathrin Bergenstråhle (M)yrkade, med instämmande av Jan-Eric Jansson (KD) och Stefan 

Saläng (FP), bifall till arbetsutskottets förslag. 

 

Hans Peters (C) yrkade, med instämmande av Hans-Åke Donnersvärd (S), Sidney Holm 

(MP) och Rolf Wasteson (V), att ärendet återremitteras till Miljö- och 

stadsbyggnadsnämnden för omarbetning av planen så att exploateringsområde A och B 

utgår ur detaljplanen. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen avslog Hans Peters återremissyrkande. 

 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande. 

 

Protokollsanteckningar 

Sidney Holm lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Miljöpartiet anser att nybyggnation i första hand ska ske på redan hårdgjord mark som 

gamla parkeringsplatser, industritomter och genom förtätning i områden med bra 

kollektivtrafiklägen. Orörd naturmark, områden med strandskydd och av riksintresse 

behöver skyddas mot exploatering. Därför anser vi inte att den orörda naturmarken i 

områdena A och B bör exploateras över huvud taget. I övrigt är det viktigt att ta hänsyn till 

områdets karaktär och de topografiska förhållandena. På grund av detta bör kommunen på 

vissa platser i området vara beredd att göra avsteg från ”normal” vägstandard. Alla 

fastigheter kan av samma skäl inte heller anslutas till vägnätet.” 

 

Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Nackalistan stöder centerpartiets förslag till återremiss och omarbetning av planen i de 

delar som medför ingrepp i den kultur- och naturmiljö med glesa villa- och husbebyggelse. 

En värdefull och idyllisk del av Nacka. Översiktsplanens inriktning att förtätning ska ske 
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huvudsakligen i mer tätbebyggda centrala områden av kommunen borde omsättas här och 

nu och inte i en kanske avlägsen framtid i Nacka.” 

 

Hans Peters lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Område A och B som är avsatta för exploatering är idag värdefull naturmark. I bägge 

områdena finns nyckelbiotoper, dvs en mycket hög naturvärdesklassning. Hela området är 

idag redan välförsett med kollektivtrafik och det finns inga goda sakliga skäl för att en 

förtätning är nödvändig i området. Konsekvensen är av denna ytterligare exploatering är 

förstörd närmiljö för de närboende och kraftig negativ påverkan på den biologiska 

mångfalden. Precis som vi säger i översiktsplanearbetet ska ytterligare förtätning ske i våra 

centrumkärnor. Det är tyvärr kortsiktigt projektekonomitänkande som leder till denna 

onödiga exploatering. 

 

Norra Skuru är ett fritidshusområde och har en svår topografi. Breddning och anläggning 

av vägar i enlighet med kommunens normala standards är helt enkelt inte rimlig utifrån den 

topografi och geografi som råder. Vi tycker det är bra att områdets karaktär bibehålls och 

att man i en del fall löser avfallshantering i gemensamhetsanläggningar en bit från husen. 

Det är helt enkelt inte lämpligt att alla husen i området kan angöras med bil. Breddningen 

av vissa vägar får i vissa fall stora konsekvenser för fastighetsägare. Även om vi ser att man 

nu hittat en bra balans hade vi gärna sett att man försökte minska vägbredden ytterligare på 

vissa ställen. Detta för att minska behovet att ta mark från enskilda och värna boendes 

trädgårdar. Det gäller framförallt på Bergkantsstigen och Högvallavägen.”  

 

Hans-Åke Donnersvärd, Maria Fridstjerna, Carl Magnus Grenninger och Anders Nilsson 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

 

”Vi hälsar förslaget till ny detaljplan för området med tillfredsställelse. Med den kommer ett 

av de mest svårlösta planläggningsuppdragen att slutföras med som vi ser det ett mycket 

bra resultat. Dock ifrågasätter vi den exploatering av kommunal mark som ligger med i 

förslaget i sin egenskap av kostnadsbärare. Kommunen bedriver många planärenden som 

inte på långa vägar bär sina egna kostnader (Älgö är ett exempel). Vi anser därför att frågan 

om dessa exploateringsområden bör prövas igen, med mer fokus på det eventuella behovet 

att använda dem av bostadsförsörjningsskäl ställt emot skälen för ett bevarande. 

Vi förstår också att den del av Anna Visborgs minnes område som ingår i planområdet 

finns där för att möta stiftelsens ekonomiska behov. Vår förhoppning är att möjligheterna 

till planläggning inte behöver användas och att stugorna – skälet till att stiftelsen över 

huvud taget finns – kan bevaras.” 

 

- - - - - 
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§ 216 Dnr KFKS 2005/565-258 

Antagande av principer för uttag av gatukostnadsersätt-

ning för Norra Skuru 
 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar med stöd av 6 kap. 31 § plan- och bygglagen att anta 

nedanstående principer 1-3 för uttag av gatukostnadsersättning för Norra Skuru enligt 

framtagen gatukostnadsutredning. 

 
1. Kostnadsunderlag för utbyggnad av allmänna anläggningar: 

Kostnadsunderlaget omfattar de anläggningar som fordras för områdets funktion 
(gator, dagvattenanläggningar, gångvägar samt park och natur, mm) samt kostnader för 
marklösen, intrångsersättning, administration mm. Dessa kostnader har preliminärt 
beräknats till 29 224 000 kr. Kommunen finansierar gatu- och parkanläggningar till en 
beräknad summa av 6 421 000 kr. 
 
Kostnaderna som ska finansieras genom uttag av gatukostnadsersättning har beräknats 
till 22 266 000 kr. Summan utgör det s.k. takpriset. I det fall de faktiska kostnaderna 
överstiger takpriset svarar kommunen för merkostnaden. 

 
2. Fördelningsområde: 

Fördelningsområdet innefattar området för förslag till detaljplan Norra Skuru. 

 
3. Fördelningsgrund 

Kostnadsfördelningen sker genom s k områdesvis fördelning. Kostnader för park och 
natur fördelas lika på antalet befintliga och tillkommande bostäder, preliminärt  
15 938 kr per fastighet. Tomten för planerad förskola tilldelas fyra andelar. 
Fritidshusområdet ges en andel. 
 
Kostnaderna, exklusive park och natur, fördelas efter andelstal enligt en klassificering i 
tre kategorier som grundas på tomtarean för respektive fastighet enligt förslag till 
detaljplan. En anpassning till både gatukostnadspolicyn och områdets specifika 
förutsättningar hanteras genom tillägg respektive avdrag på andelstalen. 
 
Andelstalet för en tillkommande fastighet/bostad motsvarar en befintlig obebyggd 
fastighet inom samma kategori, multiplicerat med två. Andelstalen för de i detaljplanen 
föreslagna exploateringsområdena är beräknade utifrån en konstruktion av det 
maximala antalet tillkommande tomter/bostäder inom respektive område. Tomten för 
planerad förskola ges andelstal 4,0.  
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 Andelstal  Andel park 

Grupp 1, tomtarea mindre än 800 kvm 0,6 1 

Grupp 2, tomtarea 800 – 1 600 kvm 0,7 1 

Grupp 3, tomtarea mer än 1600 kvm 0,8 1 

Tillägg, befintlig obebyggd fastighet 0,3 - 

Tillkommande tomt/lägenhet 2*(Andelstal Grupp + 0,3) 1 

Reducering, ej bilväg - 0,3 - 

Tillägg, anläggning ny gångväg 0,25 - 

Tomt för förskola 4,0 4 

Fritidsområde - 1 

 

Gatukostnadsersättningen för en fastighet med andelstal 1,0 uppgår preliminärt till 

171 399 kr samt en andel av parkkostnad på 15 938 kr, totalt 187 337 kr. 

 

Ärendet 

Gatukostnadsutredningen och föreslagen fördelning av kostnaderna har utarbetats i 

enlighet med antagen gatukostnadspolicy, med anpassning till områdets särart. Samråd 

pågick 3 november 2008-7 januari 2009 och utställning skedde 23 juni - 28 juli 2010. 

 

Kostnadsunderlaget har preliminärt beräknats till 29 224 000 kr. Kommunen finansierar 

gatu- och parkanläggningar till en beräknad summa av 6 421 000 kr, enligt de principer som 

anges i den antagna gatukostnadspolicyn. De kostnader som ska finansieras genom uttag av 

gatukostnadsersättning har beräknats till 22 266 000 kr. och beloppet utgör tak för uttag av 

gatukostnadsersättning inom fördelningsområdet. Om de faktiska kostnaderna överstiger 

takpriset svarar kommunen för merkostnaden. 

 

Fördelningsområdet omfattar samma område som förslag till detaljplan för Norra Skuru. 

Kostnader för park och natur fördelas lika på antalet befintliga och tillkommande bostäder, 

bostäder. Kostnaderna, exklusive park och natur, fördelas efter andelstal enligt en 

klassificering i tre kategorier som grundas på tomtarean för respektive fastighet enligt 

förslag till detaljplan. Andelstalen för de i detaljplanen föreslagna exploateringsområdena är 

beräknade utifrån en konstruktion av det maximala antalet tillkommande tomter/bostäder 

inom respektive område. 

 

Gatukostnadsersättningen för en fastighet med andelstal 1,0 uppgår preliminärt till 

171 399 kr samt en andel av parkkostnad på 15 938 kr, totalt 187 337 kr. 

 

Kommunstyrelsen beslutar med stöd av plan- och bygglagen 6 kap. 31 § att anta redovisade 

principer för uttag av gatukostnadsersättning för Norra Skuru. 

 



 25 (78) 
 24 oktober 2011 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

 

Handlingar i ärendet  

Kommunstyrelsen den 22 augusti 2011 § 176 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 juni 2011 § 139 

Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 5 maj 2011 

Gatukostnadsutredning för Norra Skuru, beslutshandling mars 2011 

Bilaga 1, Omfattningsbeskrivning 

Bilaga 2, Fördelning av gatukostnader 

Bilaga 3, Betalningsvillkor 

Redogörelse över utställning med bilaga 

Samrådsredogörelse, utställningshandling, exklusive bilagor 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsen den 22 augusti 2011 § 176 

Ärendet utgick. 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 juni 2011 § 139 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen beslutar med stöd av 6 kap. 31 § plan- och bygglagen att anta 

nedanstående principer 1-3 för uttag av gatukostnadsersättning för Norra Skuru enligt 

framtagen gatukostnadsutredning. 

 

Yrkanden 

Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade, med instämmande av Jan-Eric Jansson (KD) och Stefan 

Saläng (FP), bifall till arbetsutskottets förslag. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande. 

 

Hans Peters (C), Hans-Åke Donnersvärd (S), Sidney Holm (MP) och Rolf Wasteson (V) 

deltog ej i beslutet. 

Protokollsanteckningar 

Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Gatukostnadsutredning Norra Skuru Gatukostnadsnivån som drabbar enskilda 

fastighetsägare är alldeles för hög i Nacka och borde ligga på en avsevärt lägre nivå. En 

upprustning av vägar som kan upplevas som ibland en överstandard och ofta utan reella 

påverkansmöjligheter för fastighetsägaren som bara har att betala en av landets högsta 



 26 (78) 
 24 oktober 2011 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

avgifter för detta. Det påskyndar segregationen av villaområden och boendemiljöer i Nacka 

anser Nackalistan.” 

 

- - - - - 
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§ 217 Dnr KFKS 2010/374-214 

Start-PM Stadsbyggnadsprojekt Orminge 42:1, 

Ormingeringen 62 i Boo, förskolan Rubinen 

Beslut 

Kommunstyrelsen antar startpromemorian och ger planenheten i uppdrag att påbörja 

arbetet. 

 

Ärende 

Planområdet omfattar en enskild fastighet, ett cirka 3500 kvadratmeter stort område, i 

Orminge. Fastigheten är redan bebyggd med en lokal som använts som förskola (Rubinen). 

Idag används den tidigare förskolan som bostadshus med flera små lägenheter. Ett tillfälligt 

bygglov för ändringen gavs 2005, lovet går ut år 2015. Syftet med projektet är att uppföra 

cirka 30 bostadsrättslägenheter på tomten, antingen i flerbostadshus eller radhus. På 

tomten ska även rymmas parkeringsplatser för boende inom Orminge 42:1.  

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 211 

Planenhetens tjänsteskrivelse den 30 september 2011 

Startpromemoria  

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 21 september 2011 § 277 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 211 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen antar startpromemorian och ger planenheten i uppdrag att påbörja 

arbetet. 

 

Beslut i Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 21 september 2011 § 277 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden tillstyrkte startpromemorian och uttalade att de gärna 

ser små lägenheter på platsen. 

 

Yrkanden 

Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade, med instämmande av Jan-Eric Jansson (KD) bifall till 

arbetsutskottets förslag. 
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Rolf Wasteson (V) yrkade följande. 

Texten under rubriken  

Syfte och mål  

”Bebyggelsen kan utformas som flerbostadshus eller radhus”  

omformuleras till ' 

”Bebyggelsen utformas som flerbostadshus” 

samt att ytterligare en punkt tillförs under samma rubrik med formuleringen  

”Lägenheterna ska upplåtas med hyresrätt” 

Beslutsgång 

Med avslag på Rolf Wastesons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Cathrin 

Bergenstråhles yrkande. 

 

Reservationer 

Rolf Wasteson reserverade sig mot beslutet och ingav följande. 

 

”När Rubinens gamla förskola rivs så är det bra att området bebyggs med nya bostäder. 

Tankarna med flerbostadshus i 2-3 våningar är bra men att bygga radhus är en sämre idé. 

Andelen och antalet småhus i Nacka är redan stort, det gäller också i Ormingeområdet. Ur 

resurs- och hållbarhetsskäl är det bästa att bygga flerbostadshus, samtidigt som det passar 

bra in i befintlig miljö i Orminge. Andelen hyresrätter är liten och minskande i Orminge, 

därför är det också angeläget att de hus som nu byggs här just upplåts med hyresrätt. ” 

 

Protokollsanteckningar 

Maria Fridstjerna, Hans Åke Donnersvärd, Carl Magnus Grenninger och Anders Nilsson 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

 

"Vi socialdemokrater anser att det finns alldeles för få hyresrätter i Nacka och vill därför att 

dessa 30 planerade lägenheter blir hyresrätter." 

 

Cristina Ståldal (NL) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”En strävan borde vara att en stor del, åtminstone 30%, av lägenheterna borde vara 

hyresrätter med tanke på bristen på dessa i Nacka, anser Nackalistan.” 

 

Sidney Holm (MP) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Eftersom det råder obalans i kommunens bostadsutbud, vill vi i Miljöpartiet att man ska 

sträva efter att bygga små, prisvärda hyreslägenheter på platsen.” 

- - - - - 
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§ 218 Dnr KFKS 2002/116-214 

Startpromemoria för detaljplan för området Bågvägen – 

Åbroddsvägen, östra Kummelnäs 

Beslut 

Kommunstyrelsen antar startpromemorian. 

 

Ärende 

Detaljplaneområdet ligger i östra Kummelnäs och avgränsas i väster och norr av 

Vikingshillsvägen samt i öster och söder av Velamsunds naturreservat. Området är ett 

tidigare fritidshusområde utan kommunalt vatten och avlopp som fått en alltmer 

permanentbosatt befolkning.  

 

Projektets huvudsakliga syfte är att bygga ut kommunalt vatten och avlopp till området 

samt att på befintliga tomter möjliggöra utbyggnaden av permanentbostäder. Områdets 

vägar kommer att rustas upp och kommer att överföras till kommunen som blir ny 

huvudman för områdets vägar. 

 

Projektet genomförs med ett långsiktigt perspektiv, i enlighet med ny arbetsmodell för 

förnyelseplaneringen, vilket innebär att detaljplanen för området ska kunna hålla i 50-100 

år. Det innebär att en förtätning och en eventuell blandning av bostadsbebyggelsen ska 

prövas för att få ett långsiktigt hållbart område. Enbostadshus kommer även i framtiden att 

utgöra den dominerande bebyggelsen i området. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 213 

Planenhetens tjänsteskrivelse den 29 september 2011 

Startpromemoria  

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 21 september 2011 § 276 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 213 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen antar startpromemorian. 
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Beslut i Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 21 september 2011 § 276 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden tillstyrkte startpromemorian. 

Yrkanden 

Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande. 

 

Protokollsanteckningar 

Carl Magnus Grenninger Maria Fridstjerna, Hans Åke Donnersvärd och Anders Nilsson lät 

för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

 

”Vi noterar att området – på begäran av de boende och deras vägförening – ska planeras 

med kommunalt huvudmannaskap för vägar och övrig allmän platsmark. I detta område 

kommer vi alltså att följa huvudlinjen i PBL, plan- och bygglagen. Detta tycker vi är positivt 

och tror också de boende i de områden som i dag planeras i enlighet med det så kallade 

förenklade förfarandet så småningom kommer att begära de mer långsiktiga lösningar som 

denna planeringsmodell leder till. 

 

Vi kan dock inte låts bli att känna en oro för alla nybyggnationer i Nacka innan 

trafiksituationen inom kommunen och till grannkommunerna fått en acceptabel framtida 

planering.” 

 

- - - - - 
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§ 219 Dnr KFKS 2011/387-305 

Förvärv av fastigheten Sicklaön 138:4, restaurang och 

bilverkstad utmed Saltsjöbanan, Järla  

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar att bordlägga ärendet. 

 

Ärende 

 Strategiskt förvärv av en fastighet i ett viktigt läge utmed Saltsjöbanan 

 Fastigheten är inte planlagd 

 Kommunen övertar befintliga hyreskontrakt, som genererar ett överskott 

 Positivt driftnetto enligt bifogat värdeutlåtande 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 216 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 199 

Markenhetens tjänsteskrivelse den 15 september 2011 

Bilaga 1 Karta 

Bilaga 2 Köpekontrakt 

Bilaga 3 Värdeutlåtande 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 216 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen att fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut. 

Kommunfullmäktige beslutar att kommunen ska ingå föreslaget köpekontrakt, som innebär 

att fastigheten Nacka Sicklaön 138:4 säljs av G.O.Restauranger AB till Nacka kommun för 

8 400 000kr. 

 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 199 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att ärendet återremitteras för att få en 

beskrivning av det strategiska syftet med köpet samt att handlingarna kompletteras med 

värderingsutlåtandet.  
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Yrkanden 

Erik Langby (M) yrkade att ärendet bordläggs. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Erik Langbys yrkande. 

 

- - - - - 
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§ 220 Dnr KFKS 2011/390-349 

Fastställande av verksamhetsområde för vatten och 

spillvatten 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar om utvidgning av verksamhetsområdet för vatten och 

spillvatten enligt bilaga 1. 

Ärende 

Kommunen ska enligt vattentjänstlagen fortlöpande besluta om verksamhetsområde för de 

allmänna vattentjänster som kommunen tillhandahåller. Lagen föreskriver att det är 

kommunen och inte huvudmannen (i Nackas fall Tekniska nämnden) som fattar beslut om 

förändringar av verksamhetsområdet.  

 

Enligt beslut i kommunfullmäktige den 11 oktober 2010, § 203, har beslutanderätten i 

denna fråga delegerats till kommunstyrelsen med följande lydelse: 

”I punkten J i kommunstyrelsens reglemente införs följande ansvarsområde för 

kommunstyrelsen. 

3. Besluta om verksamhetsområde för den allmänna vattenförsörjnings- och 

avloppsanläggningen, i de fall kommunfullmäktige genom antagen detaljplan tagit ställning 

till att vattentjänster ska tillhandahållas enligt lagen om allmänna vattentjänster.” 

 

Den senaste förändringen av verksamhetsområdet gjordes 2009. Sedan dess har ett antal 

antagna detaljplaner avancerat i genomförandet så att va- utbyggnader är nära förestående. 

För att va- verket ska kunna ta ut anläggningsavgifter enligt taxan krävs att dessa områden 

tas in i verksamhetsområdet. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 200 

Tekniska nämnden den 30 augusti 2011 § 84 

V & Avfalls tjänsteskrivelse den 16 augusti 2011 

Bilaga 1 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 200 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog att kommunstyrelsen fattar följande beslut. 

Kommunstyrelsen beslutar om utvidgning av verksamhetsområdet för vatten och 

spillvatten enligt bilaga 1. 



 34 (78) 
 24 oktober 2011 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

 

Beslut i Tekniska nämnden den 30 augusti 2011 § 84 

Tekniska nämnden föreslog kommunstyrelsen att besluta om utvidgning av 

verksamhetsområdet för vatten och spillvatten enligt bilaga 1. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
 



 35 (78) 
 24 oktober 2011 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

 

§ 221 Dnr KFKS 2011/396-501 

Klimat- och energistrategi för Stockholms län 
Remissyttrande till länsstyrelsen 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar att yttra sig enligt Miljö- och stadsbyggnadsnämndens förslag. 

Ärende 
Länsstyrelsen i Stockholms län har sänt förslag till Klimat- och energistrategi för 
Stockholms län på remiss till bl.a. Nacka kommun. Yttrandet ska vara inne senast den 28 
oktober 2011.  
 
Länsstyrelsen har fått regeringens uppdrag att utarbeta en klimat- och energistrategi som en 
del i arbetet för att uppnå det nationella miljökvalitetsmålet Begränsad klimatpåverkan.   
Strategin är inget handlingsprogram utan kommer att behöva kompletteras med konkreta 
åtgärdsprogram längre fram. Strategin innehåller fem regionala mål på klimat- och 
energiområdet samt sex strategier med förslag på åtgärder för att uppnå målen. 
 
Sammanfattningsvis anser Nacka kommun att strategin ger en bra bild av regionens 
förutsättningar när det gäller möjligheten att ställa om till en mer hållbar utveckling inom 
klimat- och energiområdet. Kommunen är dock tveksam till behovet av att ta fram 
ytterligare ett måldokument för länet när man inom arbetet med RUFS (Regional 
utvecklingsplan för Stockholms län) presenterade strategin ”Stockholmregionens 
energiframtid 2010-2050” så sent som 2009, med mycket likartat innehåll. Flera 
måldokument med olika basår, målår och beräkningsgrunder skapar förvirring och en 
osäkerhet kring vad som gäller. Målen i Klimat- och energistrategin bör istället utgå från de 
mål som tagits fram inom ramen för arbetet med RUFS samt de nationella målen.  
 

Nacka kommun vill understyrka behovet av att gå vidare från den måldiskussion som 

pågått på nationell och regional nivå under flera år till att nu genomföra åtgärder för att nå 

målen.  Erfarenheterna hittills visar att vi inte gör tillräckligt, särskilt inte på 

transportområdet. Åtgärdsarbetet på alla nivåer behöver komma igång snarast för att 

allmänheten, näringslivet och andra viktiga samhällsaktörer inte ska mista tilltro till 

processen och möjligheten att uppnå målen på energi- och klimatområdet.    

 

Nacka kommuns yttrande innehåller även synpunkter på respektive delstrategi som 

behandlar transportområdet, energiförsörjning, förändring av konsumtionsmönster mm. 
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Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 201 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 21 september 2011 § 268 

Tekniska nämnden den 20 23ptember 2011 § 89 

Miljöenhetens tjänsteskrivelse den 13 september 2011 

Följebrev remiss 

Klimat- och energistrategi för Stockholms län 

Nacka kommuns yttrande 

Ärendets tidigare behandling 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 201  

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog att kommunstyrelsen fattar följande beslut. 

Kommunstyrelsen beslutar att yttra sig enligt Miljö- och stadsbyggnadsnämndens förslag. 

Tekniska nämnden den 20 september 2011 § 89 

Tekniska nämnden föreslog kommunstyrelsen att yttra sig enligt miljöenhetens förslag. 

 

Beslut i Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 21 september 2011 § 268 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslog kommunstyrelsen att yttra sig enligt 

miljöenhetens förslag. 

 

Yrkanden 

Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade, med instämmande av Hans Peters (C), Jan-Eric Jansson 

(KD) och Stefan Saläng (FP), bifall till arbetsutskottets förslag 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande. 

 

Protokollsanteckningar 

Rolf Wasteson (V) lät anteckna följande till protokollet. 

 

"Vänsterpartiet anser att det är bra att remissyttrandet uttrycker vikten av att gå från ord till 

handling. Samtidigt med detta planerar dock Nacka själva för utökad biltrafik, helt emot 

intensionerna i svaret. Tvågradersmålet får också anses som ett allt för försiktigt mål. Länet 

bör dra sitt strå till stacken för att försöka uppnå en mindre klimatförändring än så." 
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Sidney Holm (MP) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Sedan Alliansregeringens klimatproposition år 2009 har det varit mycket snack och lite 

verkstad. Vi i Miljöpartiet tycker det är mycket bra att Nacka kommun i sitt väl 

genomtänkta remissyttrande understryker behovet av att gå från mål till handling. Miljömål 

finns det i parti och minut och nu gäller det att agera innan det är för sent. 

Dock bör tilläggas att de "ambitiösa miljömål" som är uppsatta innebär att vi tar vår del av 

ansvaret för att klara målet att hålla den globala temperaturökningen under 2 grader. 

Hamnar vi över 2-gradersmålet tyder mycket på att jordens processer kommer att börja 

göda sig själva till ännu högre temperaturökningar. 2 grader är inte någon liten trevlig 

värmeökning utan en monstruös förändring av klimat, klimatzoner, av biotoper och 

livsbetingelser, utan motstycke under planetens historia. En massutdöd av djurarter och 

miljontals klimatflyktingar med stora konflikter i släptåg är ett direkt resultat av en sådan 

"målsättning". Och - håll i er, vi bollar dessutom med 30 % risk att inte nå målet.... Är det 

ambitiöst?  Vi i Miljöpartiet vill ta ansvar för framtiden och om vi fick bestämma, hade 

tvågradersmålet uppgraderats till ett 1½-gradersmål.”   

 

Carl Magnus Grenninger, Maria Fridstjerna, Hans Åke Donnersvärd och Anders Nilsson 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

 

”Om länsstyrelsen tog klimat- och energifrågan på allvar vore det mer effektivt om de 

istället samordnade sitt arbete bättre med landstinget, som i RUFS (Regional utvecklings-

plan för Stockholms län) beskrivit vilka mål som bör uppnås. Med länsstyrelsens initiativ 

riskerar klimatfrågan att blandas bort istället för att vi samlas för att föra den framåt och 

fördjupa den. Tiden är nu verkligen kommen för effektiv samordning, ansvarsfördelning 

samt konkreta och faktiska åtgärder. 

Många politiska instanser och myndigheter på både nationell, regional och kommunal nivå 

har i många år ägnat sig åt problembeskrivningar och ambitiösa målformuleringar inom 

klimatpolitiken. 

Det har dock inte påverkat verkligheten särskilt mycket – de svenska klimatpåverkande 

utsläppen ligger å en stabil och något ökande nivå. När målen inte har uppfyllts har målen 

reviderats utan att de har kopplats till verkningsfulla åtgärder. 

Det enda intressanta är att det genomförs åtgärder så att vi får till stånd en utveckling mot 

ett samhälle som inte påverkar klimatet. Att endast prata och skriva om vackra mål ger inte 

ett långsiktigt miljöanpassat samhälle. Reella förändringar i våra samhällssystem är helt 

nödvändiga. 

Vi beklagar att Nacka kommun inte tidigare har varit tydligare när det gäller en utbyggnad 

av tunnelbana till Nacka och också varit alltför passiv i att stötta kollektivtrafikresandet 

genom att bygga ut infartsparkeringar och gång- och cykelinfrastruktur.  

Det är också efterblivet när Nacka kommun först nu börjar med insamling av matavfall. De 

flesta av Sveriges kommuner har kommit igång med detta mycket tidigare. Socialdemo-

kraterna har mycket högre ambitioner i avfallsfrågor än nuvarande kommunledning och 
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dessa högre ambitioner måste även omfatta Nackas alla villaägare. Kommunen bör också 

ha en särskild miljöinformatör som kan jobba aktivt med att påverka människors livsstil, 

konsumtionsfrågor och med företag. Nu måste det börja hända något mer konkret även 

här i Nacka!” 

- - - - - 
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§ 222 Dnr KFKS 2011/421-011 

Projektplan för Hållbart byggande i Nacka 

Beslut 

Kommunstyrelsen noterar informationen om projektplanen till protokollet. 

Ärende 

I majoritetsprogrammet för 2010-2014 står följande: ” En kommunal policy för 

miljövänligt och energisnålt byggande ska tas fram tillsammans med branschen, både vad 

gäller byggprocessen och de byggda husens energiförbrukning. Pilotprojekt, grundade på 

den nya policyn, ska sedan förverkligas i kommunen.” 

 

Nacka kommun vill öka det hållbara byggandet genom ökat samarbete och en bättre dialog 

med byggherrar och privata aktörer. Projektet Hållbart byggande i Nacka kommer att 

inledas med tre workshops riktade mot byggherrar, fastighetsägare, politiker m.fl. för att ta 

reda på vad hur vi vill bygga hållbart i Nacka. Under våren 2012 kommer synpunkterna 

från seminarierna att sammanfattas i en gemensam målbild samt riktlinjer för hållbart 

byggande. Parallellt med detta arbete tas ett verktyg fram för att jämföra hållbarheten i olika 

stadsbyggnadsprojekt. Verktyget baseras på en metod som används i Västerås kommun, 

kallad Hållbarhetsfyran. Miljö- och stadsbyggnadsnämnden förväntas fatta beslut om 

målbild och riktlinjer i juni 2012, samt verktyget för att mäta hållbarhet i december 2012. 

Budgeten för projektet uppgår till 400 000 kr för 2011 och 400 000 kr för 2012. 

Finansiering sker genom de medel Miljö- och stadsbyggnadsnämnden avsatt för 

Energieffektiviseringsprojektet samt Hållbart stadsbyggnad för 2011 och 2012. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 217 

Miljöenhetens tjänsteskrivelse den 28 september 2011 

Förslag till projektplan för Hållbart byggande i Nacka 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 217 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen noterar informationen om projektplanen till protokollet. 
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Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

 

Protokollsanteckningar 

Carl Magnus Grenninger, Maria Fridstjerna, Hans Åke Donnersvärd och Anders Nilsson 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

 

”Genom den omfattande utförsäljningen av den kommunala marken i Nacka har 

kommunen gjort sig beroende av privata byggherrar för planering och genomförande av 

kommunala byggprojekt. Politiska krav på hållbart byggande måste underordnas de stora 

byggföretagens syn och krav. Byggföretag vars främsta intresse (naturligen) är 

vinstmaximering. Det betyder att politikerna i Nacka inte kan fastställa de politiska krav på 

klimat- och miljöhänsyn som är rimliga vid varje givet tillfälle.”  

 

Rolf Wasteson (V) instämde i Socialdemokraternas protokollsanteckning 

 

 

- - - - - 
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§ 223 Dnr KFKS 2011/250 

Granskning av ärende om hjälpmedel för konståkning 

Beslut 

Kommunstyrelsen noterar informationen och vidtagna åtgärder till protokollet samt 

överlämnar rapporten från granskningen av ärende om hjälpmedel för konståkning till 

Fritidsnämnden för beaktande. 

 

Ärende 

På stadsdirektörens uppdrag har handläggningen av ett ärende om hjälpmedel för konst-

åkning granskats, sedan uppgifter i media kunnat tolkas som att kommunen skulle ha 

skänkt immateriella rättigheter till ett företag som ägs av en person som är närstående till en 

av kommunens förtroendevalda. Revisorerna bedömer att en fråga som hanterats som ett 

led i att driva verksamheten borde ha setts som ett formellt beslut samt konstaterar viss 

brist kring ett så kallat ordförandebeslut i Fritidsnämnden och att den interna 

kommunikationen behöver förbättras. Granskningen visar att det inte har förekommit 

någon överlåtelse av materiella rättigheter men att kommunen behöver förtydliga regel-

verket kring medarbetares innovationer. Stadsledningskontoret kommer att komplettera 

reglerna om bisyssla med sådana bestämmelser. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 218 

Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 28 september 2011 

Rapport från Ernst & Young 

Bil 1 Protokollsanteckning (S) 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 215 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen noterar informationen till protokollet samt överlämnar rapporten från 

granskningen av ärende om hjälpmedel för konståkning till Fritidsnämnden för kännedom. 
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Yrkanden 

Erik Langby (M) yrkade följande förslag till beslut. 

 

”Kommunstyren noterar informationen och vidtagna åtgärder till protokollet samt 

överlämnar rapporten från granskningen av ärende om hjälpmedel för konståkning till 

Fritidsnämnden för beaktande.” 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Erik Langbys yrkande. 

 

Protokollsanteckningar 

Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande till protokollet.  

 

”Den senaste tidens många brister i Nacka kommuns hantering av den kommunala 

verksamheten återspeglas i hög grad av detta ärende. Klargörandet och revisionsrapporten 

är inte tydlig och lättläst men visar ändå på samma stora brister som går igen i många 

verksamheter. Kommunen ska följa samtliga gällande lagar och regler i sin verksamhet och 

inte undvika en demokratisk hantering i nämnd för att slippa granskande ögon. Många 

frågor kvarstår och det enda positiva är att det nu troligen kommer att ske en skärpning av 

självklara regler och rutiner. Fortfarande kvarstår frågan varför man gör så riktade 

ekonomiska satsningar på hjälpmedel i en liten sport som konståkning. Nackalistan är 

ytterst kritiska till det bristande politiska ansvaret för kommunens skötsel som detta är ett 

av flera tecken på.” 

 

Rolf Wasteson (V) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Den genomförda granskningen pekar på en hel del brister i kommunens hantering av 

ärendet. Vi ser att bristerna mycket handlar om kontroll, uppföljning, kommunikation och 

demokratisk insyn. Det är frågor som är nära kopplade till Nackas styrmodell och den 

kultur som byggts upp under en långvarig majoritetsperiod. Vi ser samma mönster som i 

några andra uppmärksammade ärenden i Nacka. En ny majoritet behövs för att styra 

Nacka, men oavsett vem som har majoritet så är det nödvändigt att granska, ompröva och 

ändra hur kommunen styrs.” 

 

Sidney Holm (MP) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Den senaste tiden har allt fler ärenden kommit upp på kommunstyrelsens bord som visar 

att det brister i kommunens kommunikation på fler nivåer. Ernst & Youngs granskning 

förstärker bilden av att den moderatledda majoritetens långtgångna delegeringsiver till 

tjänstemannanivå är ett demokratiskt problem för Nacka kommun. I ärendet om hoppselen 
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blir det tydligt att det råder brist på insyn för opposition och således medborgare i 

beslutsärenden som av demokratiska skäl bör ligga i de förtroendevaldas händer och i det 

här fallet naturligtvis skulle ha förankrats hos Fritidsnämndens ledamöter innan beslut 

fattats.  

Miljöpartiet de gröna i Nacka ifrågasätter starkt att den rådande trenden i Nacka kommun 

att delegera bort viktigt demokratiska beslut till tjänstemän och förmedla uppdrag via 

informella kontakter.”  

 

Hans Åke Donnersvärd, Maria Fridstjerna, Carl Magnus Grenninger och Anders Nilsson 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

Bil 1 

 

- - - - - 
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§ 224 Dnr KFKS 2009/273-822 

Behov av simhall i Boo – lägesrapport 2 

Beslut 

Kommunstyrelsen noterar informationen till protokollet. 

Ärende 

Stadsledningskontoret har för nästan ett år sedan redovisat det fortlöpande arbetet med att 

tillgodose behovet av en bad- och friskvårdsanläggning i Boo. I denna tjänsteskrivelse 

redovisas därför det fortsatta arbetet inom Fritidsnämndens och Miljö- och 

stadsbyggnadsnämndens ansvarsområden. Inom Fritidsnämndens ansvar beskrivs det 

påbörjade arbetet inom projektet ”Aktiva badhus”. Parallellt med det projektet fortgår 

arbetet med frågorna om anläggningens ägande, drift och finansiering.  

 

Inom Miljö- och stadsbyggnadsnämndens ansvar har en fördjupad studie med 

arbetsnamnet ”Knutpunkt Boo” genomförts. Studien visar på en funktionell lösning för en 

bussterminal i centrala Orminge. Studien tar också ett helhetsgrepp på Orminge centrum 

och visar en stadsbyggnadsidé som även innefattar centrumhuset inklusive nuvarande 

markparkering, lokalisering av badhus mellan Mensätravägen och Utövägen, nytt 

parkeringshus samt nya bostäder integrerat med övriga funktioner kring ett torg. 

Huvuddragen i studien ska ligga till grund för en ny programhandling, som bör bli föremål 

för ett nytt samråd under hösten.  

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 218 

Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 28 september 2011 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 218 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen noterar informationen till protokollet. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
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Protokollsanteckningar 

Rolf Wasteson (V) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Vänsterpartiet har drivit frågan om badhus i Orminge ända sedan 70-talet. Därför är vi 

glada att frågan nu äntligen är aktuell. Samtidigt så ser vi risken att något badhus inte 

kommer att byggas den här gången heller. Vår bedömning är att det inte blir av om inte 

kommunen själv går in och tar ansvaret för att bygga och driva det. Annars ser vi risken att 

det offras till förmån för annan byggnation i Orminge.” 

 

Stefan Saläng (FP) och Gunilla Grudevall-Steen (FP) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Folkpartiet anser att behovet av en simhall i Boo är mycket stort. Vi noterar med gillande 

den redovisning som Stadsledningskontoret lämnat inom ramen för projektet ”Aktiva 

badhus”. Vi välkomnar också det programarbete för modernisering av Orminge Centrum 

som påbörjats och där lokaliseringen av ett badhus i området ingår i uppdraget. Fokus 

måste nu läggas på konkretisera badhuskonceptet och  ta fram en finansieringslösning, 

gärna i samverkan med andra parter.” 

 

Hans-Åke Donnersvärd, Anders Nilsson, Carl Magnus Grenninger och Maria Fridstjerna 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

 

”För Boo-borna är det angeläget att få ett en egen simhall. Orminge centrum planeras att 

byggas ut och det är angeläget att beakta vikten av att se till att simhallen inte 

bortprioriteras för att affärsidkare och SL ska få sitt.” 

  

 

- - - - - 
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§ 225 Dnr KFKS 2011/430-304 

Inriktningsbeslut om vindkraftsinvestering 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar att inriktningen för kommande investeringar ska vara vindkraft 

med största möjliga energiutbyte i relation till investeringens storlek samt noterar att 

investeringsbesluten hanteras i ärendet om Mål & Budget 2012-2014. 

Ärende 

Nacka kommun har avsatt 30 miljoner koronor för investeringar i vindkraft för vardera 

2012 och 2013. Inriktningen har initialt varit att investera i vindkraft för elproduktion 

placerat i gott vindläge utanför Nacka med syfte att få största möjliga energimängd för 

pengarna. Under våren har det förts diskussioner om möjligheten att investera en del av 

pengarna i innovativa vindraftsprojekt i Nacka, något som förväntas ge lägre avkastning 

och medföra större risk. 

 

Med anledning av den ekonomiska situationen rekommenderar kommunstyrelsen att 

investeringarna, i enlighet med den ursprungliga planen, inriktas på största möjliga 

energiutbyte för pengarna och att inga utredningar görs om lokalt placerad vindkraft under 

den närmaste tiden. Vidare rekommenderar kommunstyrelsen att investeringarna skjuts ett 

år framåt för att ge mer tid för kunskapsuppbyggnad och för att avvakta den ekonomiska 

utvecklingen. Detta hanteras i ärendet om Mål & Budget 2012-2014. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 219 

Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 29 september 2011 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 219 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen beslutar att inriktningen för kommande investeringar ska vara vindkraft 

med största möjliga energiutbyte i relation till investeringens storlek samt noterar att 

investeringsbesluten hanteras i ärendet om Mål & Budget 2012-2014. 

Yrkande 

Erik Langby (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
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Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Erik Langbys yrkande. 

 

Protokollsanteckningar 

Anders Nilsson, Hans Åke Donnersvärd, Maria Fridstjerna och Carl Magnus Grenninger 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

 

”Ett uppskjutande av investeringar för vidare kunskapsuppbyggnad och avvaktande av den 

ekonomiska utvecklingen är föredömligt. Då vi uppfattar att Nacka ska ligga i framkanten 

med avseende på hållbarutveckling anser vi Socialdemokrater det dock vara olyckligt att 

skjuta på vad som uppfattas som lönsamma investeringar för framtiden.” 

 

Sidney Holm (MP) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Miljöpartiet ställer sig mycket positiva till inriktningsbeslutet. Vi tycker dock att 

kommunen utöver detta ska kontakta Värmdö kommun för diskussioner om ett möjlig 

framtida gemensamt samarbete för lokal vindkraft.” 

 

- - - - - 
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§ 226 Dnr KFKS 2011/417-140 

Scandinavian Island efter projekttiden 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar att avstå erbjudandet att delta i en fortsättning av EU-projektet 

Scandinavian Island.  

 

Ärende 

Sedan 2009 har Nacka kommun deltagit i ett EU-finansierat samarbetsprojekt som syftar 

till att internationellt marknadsföra Stockholms skärgärd, Åland samt Åbolands skärgård 

under det gemensamma destinationsvarumärket Scandinavian Island. En förfrågan har 

inkommit från Haninge kommun (projektledare för Scandinavian Island) om att delta i ett 

fortsatt samarbete efter det att löptiden för projektet är slut, vilket sker halvårsskiftet 2012. 

Kostnad för kommunen för att delta i det fortsatta samarbetet skulle vara 67 000 kronor 

per år (se bilaga Erbjudandet Scandinavian Island). Kommunstyrelsen anser att kommunen 

inte ska delta i detta samarbete utan istället föreslå en lösare form av samarbete mellan de 

tre skärgårdarna där olika typer av nätverksaktiviteter kan ingå och där ingen ekonomisk 

bindning finns.   

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 226 

Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 7 september 2011 

Erbjudandet Scandinavian Island 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 226 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen avstå erbjudandet att delta i en 

fortsättning av EU-projektet Scandinavian Island.  

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

 

- - - - - 
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§ 227 Dnr KFKS 2010/268-041 

Tertialbokslut 2 2011 

Beslut 

Ärendet bordläggs och tas upp vid kommunstyrelsesammanträdet den 28 oktober. 

 

Ärende 

Ärendet avser Nacka kommuns tertialbokslut 2 för perioden januari-augusti samt 

årsprognos för 2011.  

 

Årsprognosen för årets resultat uppgår till -14 mkr och balanskravsresultatet till 14 mkr 

vilket är 47 mkr sämre än budget. 

  

God ekonomisk hushållning har brister och flera nämnder och verksamheter lämnar 

negativa prognoser för 2011. Tekniska nämndens årsprognos avviker med -24 mkr pga. 

vinterunderhållet samt vattenledningsläckor i Skogsö och Älta. Fastighetskontoret prognos 

avviker med -13 mkr som avser ökade kostnader för snöröjning och vattenskador. Social- 

äldrenämnden avviker negativt med 20 mkr som avser försörjningsstödet och personer 

med funktionsnedsättning. Arbets- och företagsnämndens prognos är -4 mkr pga. flera 

elever i Komvux. Förskola, Fritid och Skola avviker med -37 mkr och avser främst ett lägre 

elevunderlag samt högre kostnader för kapitaltjänst. Flera investeringsprojekt inom 

fastighetskontoret håller inte budget. 

 

Årsprognosen för skatter, generella statsbidrag och utjämning visar en positiv 

budgetavvikelse på 67 mkr. Orsakerna är en förbättrad skatteunderlagsprognos samt en 

större ökning av befolkningen 2010 än prognostiserat. Årsprognosen för finansnettot 

avviker negativt mot budget med 12 mkr främst på grund av snabbare låneskuldsökning. 

 

Det mål för 2011 om en låneram på 1600 mkr, som kommunfullmäktige beslutade om i 

samband med tertial 1, kommer inte att hålla.  I samband med att Mål & Budget 2012-2014 

kommer att behandlas i kommunstyrelsen föreslås ett nytt mål. 

  

Sjukfrånvaron uppgår till 4,5 % vilket är lägre än i T1 men på samma nivå som 

motsvarande period 2010. Långtidsfrånvaron fortsätter att minska medan 

korttidssjukfrånvaron ökar något. 
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Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 220 

Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 3 oktober 2011 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 220 

Kommunstyrelsens arbetsutskott överlämnade ärendet till kommunstyrelsen utan eget 

ställningstagande. 

 

Yrkanden 

Erik Langby (M) yrkade för Alliansmajoriteten att ärendet bordläggs. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Erik Langbys yrkande. 

 

- - - - - 
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§ 228 Dnr KFKS 2010/268-041 

Investeringsbeslut T2 2011 

Beslut 

Ärendet bordläggs och tas upp det vid kommunstyrelsesammanträdet den 28 oktober. 

Yrkanden 

Erik Langby (M) yrkade för Alliansmajoriteten att ärendet bordläggs och tas upp vid 

kommunstyrelsesammanträdet den 28 oktober. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Erik Langbys yrkande. 

 

- - - - - 
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§ 229 Dnr KFKS 2010/268-041 

Slutredovisningar av investeringar 

Beslut 

Ärendet bordläggs och tas upp det vid kommunstyrelsesammanträdet den 28 oktober. 

 

Ärende 

Ärendet omfattar slutredovisning för åtta fastighetsprojekt varav sex har avvikelser över 

10% i förhållande till beslutad ram och kräver tilläggsbeslut om 41,4 Mkr. Tilläggsbeslut är 

redovisat under punkten Investeringsbeslut T2 2011. Den största avvikelsen hänför sig till 

projektet Samskolan – renovering av N-huset och hänför sig till stor tidspress, oväntade 

förutsättningar i huset samt att det vid projektets genomförande bedömts rationellt och 

effektivt att lägga till funktioner.  

 

Kopplat till detta lyfts också den principiella frågan kring hur kommunen ska hantera risker 

och beslutsformer för projekt med stark tidspress och nödvändiga förändringar i projektet 

som inte hade kunnat förutses. 

 

Handlingar i ärendet 

Bygg och förvaltnings tjänsteskrivelse den 14 oktober 2011 

Bilaga 1 Slutredovisning Förstudie Kvarnholmens skola 

Bilaga 2 Slutredovisning Tellusvägens LSS-boende 

Bilaga 3 Slutredovisning Tollare Bollhall 

Bilaga 4 Slutredovisning Skuru Sporthall 

Bilaga 5 Slutredovisning Samskolan N-huset 

Bilaga 6 Slutredovisning Samskolan Värmecentral 

Bilaga 7 Slutredovisning Sågtorpsskolan klassrum matsal  

Bilaga 8 Slutredovisning Saltsjöbadens ishall  

 

Yrkanden 

Erik Langby (M) yrkade för Alliansmajoriteten att ärendet bordläggs och tas upp vid 

kommunstyrelsesammanträdet den 28 oktober. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Erik Langbys yrkande. 

- - - - - 
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§ 230 Dnr KFKS 2011/259-040 

Exploateringsbeslut 2011 Tertial 2 

Beslut 

Ärendet bordläggs och tas upp det vid kommunstyrelsesammanträdet den 28 oktober. 

 

Ärende 

Exploateringsverksamheten omfattar 129 stadsbyggnadsprojekt som tillsammans har syftet 

att ge förutsättningar för fler bostäder och verksamhetslokaler i kommunen. Nya projekt 

tillkommer när positivt planbesked har lämnats. I år väntas 7 projekt avslutas. Sammantaget 

för projektportföljen föreslås en budgetändring så att nettokostnaden ökar med 22,2 milj 

kr. Kostnadsökningen är störst i projekten Område W där planarbetet pågår och nya 

kalkyler visar på nettoförändring om -6,1 mkr och i projektet Älgö där fördyringar till följd 

av entreprenadkonkurser ger en nettoförändring om -5,8 mkr.  

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 221 

Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 20 september 2011 

Bilaga 1-3 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 221 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige fastställer exploateringsredovisningen. 

 

Yrkanden 

Erik Langby (M) yrkade för Alliansmajoriteten att ärendet bordläggs och tas upp vid 

kommunstyrelsesammanträdet den 28 oktober. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Erik Langbys yrkande. 

- - - - - 
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§ 231 Dnr KFKS 2011/431-459 

Avfallstaxa 2012 

Beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att anta Avfallstaxa 2012 som börjar gälla 

från och med 1 januari 2012. 

 

 Ärende 

Till Avfallstaxa 2011 gjordes en stor revidering av avfallsavgifterna. Till Avfallstaxa 2012 

har en mindre översyn gjorts för att justera vissa avgifter samt ta fram nya avgifter som 

saknas för att kunna utöka avfallstjänsterna ytterligare, främst berörs tjänsterna för 

insamling av matavfall då insamlingssystemet är under uppbyggnad. Sammantaget innebär 

föreslagna justeringar ökat styrmedel för att stimulera till mer utsortering av matavfall i linje 

med Sveriges nationella mål för insamling av matavfall, mindre avfall som skickas till 

förbränning och förbättrad arbetsmiljön. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 223 

Teknik VA & Avfalls tjänsteskrivelse den 26 september 2011 

Avfallstaxa 2012 

Tekniska nämnden den 20 september 2011 § 90 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 223 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att anta Avfallstaxa 2012 som börjar gälla 

från och med 1 januari 2012. 

 

Beslut i Tekniska nämnden den 20 september 2011 § 90 

Tekniska nämnden föreslog kommunstyrelsen och kommunfullmäktige att anta Avfallstaxa 

2012 som börjar gälla från 2012-01-01. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
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Protokollsanteckningar 

Rolf Wasteson (V) lät anteckna följande till protokollet. 

 

"Kommunen bör eftersträva avfallsmängden minskar. 

Det kan bl a uppnås om kommunmedborgarna ges incitament. Därför bör Nacka inför 

nästa omreglering av avfallstaxan arbeta för att införa en viktbaserad taxa." 

 

- - - - - 
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§ 232 Dnr KFKS 2011/432-429 

Förslag till ändrad taxa för prövning och tillsyn inom 

miljöbalkens och strålskyddslagens område 

Beslut 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige antar denna taxa och att den ska gälla 

från och med den 1 januari 2012. 

Ärende 

Ändringar i miljöbalken och dess förordningar har gjort att taxan för tillsyn behöver ses 

över. Förslaget innebär en höjning av nivån enligt konsumentprisindex. Erfarenheter från 

de senaste årens tillsyn ligger även till grund för ändringar. 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 224 

Miljöenhetens tjänsteskrivelse den 12 september 2011 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 21 september 2011 § 282 

1. Förslag till taxa för prövning och tillsyn inom miljöbalkens område och strålskyddslagen 

1A. Fasta avgifter och timavgifter för prövning, anmälan och tillsyn för olika ärendetyper 

inom miljöbalkens område 

2A. Fasta årliga tillsynsavgifter för miljöfarliga verksamheter 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 224 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige antar denna taxa och att den ska gälla 

från och med den 1 januari 2012. 

Beslut i Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 21 september 2011 § 282 

Förslaget till ny taxa för prövning och tillsyn inom miljöbalkens samt strålskyddslagens 

område i enlighet med tjänsteskrivelsens bilaga 1, 1A och 2A tillstyrktes med förtydligandet 

att den fasta årliga avgiften på 3 520 kronor för tillsyn av kemtvättar gäller de som hanterar 

mindre än 2 ton tvättgods per dygn. 

 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslog att kommunfullmäktige antar denna taxa och 

att den ska gälla från och med 2012- 01- 01. 
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Yrkanden 

Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande. 

 

- - - - - 

 

 



 58 (78) 
 24 oktober 2011 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

 

§ 233 Dnr KFKS 2011/251-041 

Mål & Budget 2012-2014 

Beslut 

Ärendet bordläggs och tas upp vid kommunstyrelsesammanträdet den 28 oktober. 

 

Kommunstyrelsen sammanträder måndagen den 14 november kl 8.30 för att behandla 

oppositionens budgetförslag. 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 225  

Arbetsutskottet noterade informationen för egen del till protokollet och överlämnar 

ärendet till kommunstyrelsen. 

 

Yrkanden 

Erik Langby (M) yrkade för Alliansmajoriteten att ärendet bordläggs och tas upp vid 

kommunstyrelsesammanträdet den 28 oktober. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Erik Langbys yrkande. 

 

Kommunstyrelsen beslutade om ett extra sammanträde måndagen den 14 november kl 

8.30 för att behandla oppositionens budgetförslag. 

 

- - - - - 
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§ 234 Dnr KFKS 2011/250-007 

Redovisning granskning av inköp inom processerna 

teknik, fritid och naturreservat 

Beslut 

Kommunstyrelsen noterar informationen till protokollet. 

 

Stadsledningskontoret får i uppdrag att återrapportera av berörda nämnder vidtagna 

åtgärder och deras effekter till kommunstyrelsen i januari 2012. 

Ärende 

Stadsledningskontoret har under hösten 2010 och våren 2011 granskat inköp inom 

processerna teknik, fritid och naturreservat, inom ramen för internkontrollen. 

Granskningen visar främst att tillgängligheten till upphandlade ramavtal och 

kvalitetssäkring i form av uppdatering av priser behöver förbättras liksom kunskapen om 

vad man ska göra som mottagningsattestant och beslutsattestant och om de krav som ska 

ställas på en faktura. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 203 

Tekniska nämnden den 18 oktober 2011 §  

Tjänsteskrivelse till Tekniska nämnden den 3 oktober 2011 

Information och beslut gällande trappleden till Henriksdalsberget 

Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 12 september 2011 

Bilaga 1 Granskning processen teknik 15 oktober 2010 

Bilaga 2 Granskning processerna fritid och naturreservat 15 september 2011 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 203 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog att kommunstyrelsen fattar följande beslut. 

Kommunstyrelsen noterar informationen till protokollet. 

 

Yrkanden 

Erik Langby (M) yrkade för Alliansmajoriteten följande förslag till beslut. 

 

”Kommunstyrelsen noterar informationen till protokollet. 
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Stadsledningskontoret får i uppdrag att återrapportera av berörda nämnder vidtagna 

åtgärder och deras effekter till kommunstyrelsen i januari 2012. 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Erik Langbys yrkande. 

 

Protokollsanteckningar 

Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Den senaste tidens många brister i Nacka kommuns hantering av den kommunala 

verksamheten återspeglas i hög grad av detta ärende. Klargörandet och revisionsrapporten 

är inte tydlig och lättläst men visar ändå på samma stora brister som går igen i många 

verksamheter. Kommunen ska följa samtliga gällande lagar och regler i sin verksamhet och 

inte undvika en demokratisk hantering i nämnd för att slippa granskande ögon. Många 

frågor kvarstår och det enda positiva är att det nu troligen kommer att ske en skärpning av 

självklara regler och rutiner. Fortfarande kvarstår frågan varför man gör så riktade 

ekonomiska satsningar på hjälpmedel i en liten sport som konståkning. Nackalistan är 

ytterst kritiska till det bristande politiska ansvaret för kommunens skötsel som detta är ett 

av flera tecken på. 

 

Rolf Wasteson (V) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Enligt tjänsteskrivelse så ska granskningen av processen teknik ha rapporterats av i 

Tekniska nämnden i oktober 2010. Jag är mycket kritisk till att detta uppenbarligen enbart 

har skett muntligt och att det inte ens framgår av nämndens protokoll. De genomförda 

granskningarna pekar på en hel del brister i kommunens hantering av ärendet. Vi ser att 

bristerna mycket handlar om kontroll, uppföljning, kommunikation och demokratisk insyn. 

Det är frågor som är nära kopplade till Nackas styrmodell och den kultur som byggts upp 

under en långvarig majoritetsperiod. Vi ser samma mönster som i några andra 

uppmärksammade ärenden i Nacka. En ny majoritet behövs för att styra Nacka, men 

oavsett vem som har majoritet så är det nödvändigt att granska, ompröva och ändra hur 

kommunen styrs.” 

 

Hans-Åke Donnersvärd, Maria Fridstjerna, Carl Magnus Grenninger och Anders Nilsson 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet.  

 

”Granskning av inköp inom processerna teknik, fritid och naturreservat visar med all 

tydlighet att den moderatstyrda majoriteten inte har visat intresse för granskade processer. 

Majoriteten har det yttersta ansvaret för dem och uppvisar ett näst intill obefintligt intresse. 
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Om man bara hade visat lite intresse hade man i tidigt stadium kunnat upptäcka att det 

finns omfattande och systematiska brister. 

Det är bra att stadsledningskontoret får i uppdrag att återrapportera berörda nämnders 

vidtagna åtgärder och deras effekter. Vi utgår från att det då till oss politiker redovisas hur 

mycket bristerna kostat Nackaborna och hur mycket som återbetalats till Nackaborna efter 

återkrav från leverantörer.” 

 

- - - - - 
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§ 235 Dnr KFKS 2011/250-007 

Rapport från granskning av ombyggnation av Nacka 

stadshus 

Beslut 

Kommunstyrelsen noterar informationen om den genomförda granskningen av stadshus-

projektet och de av stadsdirektören inledda åtgärderna. 

 

Kommunstyrelsen beslutar vidare: 

 Stadsdirektören ska löpande redovisa stadshusprojektet till kommunstyrelsen. Av 

redovisningen ska framgå eventuella förändringar av såväl projektets innehåll som 

dess ekonomi och en uppdaterad prognos av budgetläget. Eventuella 

programändringar, som har budgetpåverkan, ska beslutas i enlighet med gällande 

delegationsordning och innan åtgärder vidtas 

 Översynen av fastighetsprocessen (projektet ”På God Grunder”) ska löpande 

stämmas av med kommunstyrelsens arbetsutskott 

 Stadsdirektören ska till kommunstyrelsen återkomma och redovisa en generell 

modell för beräkning av projektkostnader och uppföljning av projektekonomi inom 

fastighetsprocessen  

 

Kommunstyrelsen överlämnar granskningen till kommunfullmäktige som information och 

föreslår att kommunfullmäktige noterar informationen till protokollet. 

 

Ärende 

Stadshusprojektet handlar om den om- och tillbyggnad som pågår av Nacka stadshus. På 

stadsdirektörens initiativ har en extern granskning gjorts avseende underlag för politiska 

beslut, ekonomisk uppföljning och styrning av projektet. Granskningen visar att underlagen 

för kommunfullmäktiges olika investeringsbeslut och den ekonomiska kontrollen har varit 

bristfälliga. Styrningen av projektet har brustit när det gäller koppling mellan beslut under 

projekttiden och ekonomiska konsekvenser av de besluten. Den genomförda granskningen 

är ett led av de åtgärder som har vidtagits, tillsammans med att styrgruppen har formerats 

om så att fokus på ekonomi har stärkts och en extern rådgivare förstärker kompetensen att 

bedöma återstående överväganden. Stadsdirektören har initierat en översyn av dels fastig-

hets- och investeringsprocesserna, dels ansvarsfördelningen mellan de nämnder som för-

valtar kommunens fasta kapital i form av mark, byggnader och anläggningar. 
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Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 232 

Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 6 oktober 2011 

Rapport från Ernst & Young AB 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 232 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen noterar informationen om den genomförda granskningen av stadshus-

projektet och de av stadsdirektören inledda åtgärderna. 

 

 Stadsdirektören ska löpande redovisa stadshusprojektet till kommunstyrelsen. Av 

redovisningen ska framgå eventuella förändringar av såväl projektets innehåll som 

dess ekonomi och en uppdaterad prognos av budgetläget. Eventuella 

programändringar, som har budgetpåverkan, ska beslutas i enlighet med gällande 

delegationsordning och innan åtgärder vidtas 

 Översynen av fastighetsprocessen (projektet ”På God Grunder”) ska löpande 

stämmas av med kommunstyrelsens arbetsutskott 

 Stadsdirektören ska till kommunstyrelsen återkomma och redovisa en generell 

modell för beräkning av projektkostnader och uppföljning av projektekonomi inom 

fastighetsprocessen  

 

Kommunstyrelsen överlämnar granskningen till kommunfullmäktige som information och 

föreslår att kommunfullmäktige noterar informationen till protokollet. 

 

Yrkanden 

Erik Langby (M) yrkade, med instämmande av Jan-Eric Jansson (KD), Hans Peters (C), 

Stefan Saläng (FP), Hans-Åke Donnersvärd (S), Rolf Wasteson (V) och Sidney Holm (MP), 

följande förslag till beslut. 

 

Kommunstyrelsen noterar informationen om den genomförda granskningen av stadshus-

projektet och de av stadsdirektören inledda åtgärderna. 

 

Kommunstyrelsen beslutar vidare: 

 Stadsdirektören ska löpande redovisa stadshusprojektet till kommunstyrelsen. Av 

redovisningen ska framgå eventuella förändringar av såväl projektets innehåll som 

dess ekonomi och en uppdaterad prognos av budgetläget. Eventuella 

programändringar, som har budgetpåverkan, ska beslutas i enlighet med gällande 

delegationsordning och innan åtgärder vidtas 
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 Översynen av fastighetsprocessen (projektet ”På God Grunder”) ska löpande 

stämmas av med kommunstyrelsens arbetsutskott 

 Stadsdirektören ska till kommunstyrelsen återkomma och redovisa en generell 

modell för beräkning av projektkostnader och uppföljning av projektekonomi inom 

fastighetsprocessen  

Kommunstyrelsen överlämnar granskningen till kommunfullmäktige som information och 

föreslår att kommunfullmäktige noterar informationen till protokollet. 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Erik Langbys yrkande. 

Protokollsanteckningar 

Rolf Wasteson lät anteckna följande till protokollet.  

”Det är utmärkt att förhållandena kring de skenande kostnaderna för ombyggnaden av 

stadshuset nu klarläggs. Ett antal beslut har tagit i KS och KF men det innebär ändå inte att 

den moderatledda majoriteten i Nacka har ett särskilt stort ansvar för den uppkomna situa-

tionen. Vi ser att bristerna mycket handlar om kontroll, uppföljning, kommunikation och 

insyn. Det är frågor som är nära kopplade till Nackas styrmodell och den kultur som byggts 

upp under en långvarig majoritetsperiod. Vi ser samma mönster som i några andra upp-

märksammade ärenden i Nacka. En ny majoritet behövs för att styra Nacka, men oavsett 

vem som har majoritet så är det nödvändigt att granska, ompröva och ändra hur kommu-

nen styrs.” 

 

Sidney Holm lät anteckna följande till protokollet. 

”Detta är ytterligare ett ärende som påvisar bristfällig insyn, kontroll och kommunikation 

med den Moderatledda kommunens styrningsätt. För oss i Miljöpartiet ter sig 

beslutsgången i ärendet väldigt märklig när man gång på gång ska ”fatta beslut” om 

ytterligare miljoner till projektet när merparten av dessa pengar redan är förbrukade.  Ett 

stort frågetecken är hur tjänstemän i kommunen så gravt har kunnat överskrida budgeten 

på eget bevåg utan att detta skulle ha nått kommunstyrelsens ordförande Erik Langbys 

vetskap. Det ger en känsla av att den moderatledda majoriteten har haft insyn och 

kännedom om vad som skett och att många besluts tagits informellt utanför protokollet. 

Det kvarstår många frågetecken kring hanteringen av ombyggnationen av Nacka stadshus 

och vi anser att den Moderatledda majoriteten är skyldiga Nackas skattebetalande invånare 

och övriga förtroendevalda i kommunen en bättre förklaring än vad som hittills har angetts 

nu när slutnotan börjar närma sig 400 miljoner kronor.” 

 

Hans-Åke Donnersvärd, Maria Fridstjerna, Carl Magnus Grenninger och Anders Nilsson 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

”De borgerliga partiernas syn på demokratin i Nacka börjar svikta betänkligt. I november 

2010 och i juni 2011 beslutade kommunstyrelsen och senare kommunfullmäktige om 

tilläggsanslag för ombyggnaden av Nacka stadshus om totalt 124 miljoner kronor. Då hade 
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de aktiviteter som låg till grund för tilläggsanslagen redan påbörjats! Detta strider mot de 

krav som finns i kommunallagen. 

 

I tidigare beslut om budgeten för ombyggnaden framgår att fullmäktige gav stadsdirektören 

möjlighet att fatta beslut om inriktning och omfattning av projektet – inom ramen för den 

då fastställda budgeten. De politiskt ansvariga i Nacka har således tillåtit att 

kommunfullmäktige ”rundas”. Ingen utöver fullmäktige hade i detta fall befogenheter att 

fatta ekonomiska beslut om ombyggnaden av stadshuset utöver den budget som var 

fastställd av fullmäktige.  

 

Ombyggnaden av stadshuset i Nacka började med en investering på 50 miljoner kronor 

2008. Hittills finns beslut på investeringar på totalt 294 miljoner kronor. Dagens prognos är 

att den slutliga kostnaden kommer att uppgå till 376 miljoner kronor. Att denna 

ombyggnad blivit en politisk skandal för de borgerliga partierna är bara förnamnet. 

 

Jan-Eric Jansson lät anteckna följande till protokollet.  

”Ernst & Young har av stadsdirektören fått uppdraget att granska beslutsprocessen samt 

den ekonomiska uppföljningen av om- och tillbyggnaden av stadshuset i Nacka. Vi 

Kristdemokrater som fört en debatt om politikens gränser och ansvar tar denna rapport på 

djupaste alvar. Det står nu klart för oss de uppenbara brister som finns i Nacka kommuns 

beslutsprocess. Vad vi främst reagerar över är att så stora beslut om programändringar 

gjorts utöver beslutade ekonomiska ramar från kommunfullmäktige. Att som rapporten 

också visar utan eller med ofullständig ekonomisk analys från styrgruppen. Men det är 

också tydligt att vi som politiker har fattat beslut på ofullständiga och otillräckliga underlag 

som i allt för hög grad bara varit muntliga. Vi, politiker har brustet i att också kräva 

fullständigare underlag före beslut. Det är bakgrunden till att vi nu ger stadsdirektören i 

uppdrag att ge löpande redovisningar, översyn av fastighetsprocessen och att redovisa en 

generell modell för bättre uppföljning. Det krävs nu en ledning som är mycket kompetent  

på tjänstemannanivå som inte är allt för involverad i de brister som revisionen pekat på för 

att leda in beslutsprocesserna i en annan riktning som är mer transparent och tydligare 

ekonomiskt styrd.”  

 

Hans Peters lät anteckna följande till protokollet. 

”Ombygganden av Nacka stadshus initierades och påbörjades under förra mandatperioden. 

Centerpartiet ingick då inte i alliansmajoriteten och hade begränsad insyn i processen. Efter 

att vi efter valet 2010 blivit en del av den styrande majoriteten, uppdagades under våren att 

budgeten hade överskridits och att KS och KF måste besluta om nya anslag. Det skedde i 

juni 2011. Efter sommaren 2011 framkom ytterligare fördyringar. Nu förväntas notan sluta 

på 385 mkr. 
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Den revisionsrapport som nu lagts på kommunstyrelsens bord visar stora brister i kommu-

nens hantering och projektstyrning samt ekonomisk kontroll. Detta är allvarligt och det har 

också uppmärksammats från majoritetens sida. 

  

Vi ser mycket positivt på stadsdirektörens igångsatta projekt ”På goda grunder” som syftar 

till att få en bättre kontroll på alla de fastighetsprocesser som Nacka kommun är inblan-

dade i. Det är också av stor vikt att det politiska inflytandet ökar i dessa frågor. Vi politiker 

har det yttersta ansvaret gentemot medborgarna och hanteringen av deras skattepengar. 

Och då måste vår närvaro vara tydligare i beslutsprocesserna. Från Centerpartiets sida anser 

vi att en fastighetsnämnd, fastighetsutskott eller fastighetsberedning bör bildas som får i 

uppdrag att fatta beslut om och noga följa alla nya investeringar i kommunens fastighets-

bestånd som görs framöver." 

 

Stefan Saläng och Gunilla Grudevall-Steen (FP) lät anteckna följande till protokollet. 

”Folkpartiet känner en mycket stor ödmjukhet inför det faktum att vi som en del av 

kommunstyrelsen delar det politiska ansvaret för Stadshusprojektet och de brister som 

redovisats i denna granskningsrapport. Vi instämmer i kritiken om bristande demokratisk 

process, kommunikationsbrister, svag projektstyrning samt dålig ekonomisk kontroll.  

Nu är det av största vikt att åtgärder vidtas på kort och på lång sikt för att 

Stadshusprojektet slutförs på ett så korrekt och bra sätt som möjligt samt att liknande 

situationer inte uppstår i framtiden. Besluten som fattats i detta ärende idag är ett steg i rätt 

riktning, men mycket av arbetet återstår.  

Kommunstyrelsen och dess arbetsutskott behöver ta ett större ansvar för att 

fastighetsprocessen blir öppnare och bättre fungerande ur ekonomiskt och demokratiskt 

perspektiv, och projektet "på goda grunder" är mycket välkommet.” 

 

Erik Langby lät för Moderaterna anteckna följande till protokollet. 

”Inom majoriteten M, FP, KD och C delar vi en starkt kritisk hållning till de stora felbe-

dömningar som gjorts och vi moderater kan i allt väsentligt instämma i det som Jan-Eric 

Jansson, Stefan Saläng, Gunilla Grudevall-Steen och Hans Peters ovan antecknat och 

behöver inte upprepa det. Felbedömningarna både inom kommunen och det inhyrda 

projektledningsföretaget är allvarliga. Vi förtroendevalda har hela tiden försatts i att vi 

kommer in för sent, d.v.s. när kostnaden redan uppstått. Nu efter sommaren har en rad 

åtgärder vidtagits, som i grunden ska förebygga liknande händelser i framtiden. Vad gäller 

den politiska ansvarsfrågan är det klokt att alla berörda funderar över sin medverkan. Vad 

vi kunnat se så här långt har alla besluts kring stadshuset tagits i total politisk enighet.” 

 

- - - -  
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§ 236 Dnr KFKS 2010/103-019 

Nacka stadshus investering för förnyelse 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar att stadsledningskontorets förslag överlämnas till det pågående 

arbetet med Mål & Budget 2012-2014. 

 

Kommunstyrelsen begär att underlaget för beslut ska förbättras. 

  

Beslutsunderlaget behöver kompletteras med 

 En tydlig nedbruten kostnadskalkyl som specificerar fördelningen av 

totalprognosen på 385 miljonerna 

 En tydlig beskrivning av hur ekonomistyrningen nu är organiserad i projektet  

 En tydlig beskrivning av hur projektorganisationen ser ut för att slutföra arbetet 

samt hur beslutsorganisationen ser ut 

 

Ärende 

I valet mellan att flytta till andra lokaler eller ta hand om de renoveringsbehov som fanns 

för att Nacka stadshus skulle kunna fortsätta att användas för kontorsändamål, valde 

kommunen att renovera huset och att rationalisera genom att flytta in verksamheterna 

inom socialtjänsten. De fanns förut i Ektorp, i lokaler som även de bedömdes som uttjänta. 

Ombyggnaden inriktades på att erbjuda en kontorsmiljö som stödjer nya och mer effektiva 

arbetssätt och genomfördes utan att evakuera den befintliga verksamheten under 

ombyggnadstiden. Resultatet är moderna, öppna kontor för ett flexibelt arbetssätt, en ny 

restaurang, en väl fungerande motionslokal. Huset har gjorts öppet och välkomnande för 

allmänheten med en generös reception, utställningsytor, rum för möten med tjänstemän 

och förtroendevalda och en hörsal som även inrymmer kommunfullmäktiges 

sammanträden. Huset och dess funktion följer kommunens vision om öppenhet och 

mångfald och är ett hus för både medarbetare och medborgare. 

 

Vid fullmäktiges beslut om utökade medel till projektet i juni 2011 förelåg brister i 

underlaget avseende bedömningar av upparbetade och återstående arbeten. Ny prognos för 

totala investeringen är 385 miljoner kronor. Beloppet överstiger kraftigt ursprunglig 

kalkylnivå om 209 miljoner kronor från hösten 2010, efter att en nybyggnad på innergården 

hade kalkylerats. Ökningen på ca 85 % hänförs till ungefär lika delar av preciseringar av 

program, utökade och förändrade krav från verksamheterna och oförutsedda 

komplikationer i projektet.  
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Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 233 

Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 6 oktober 2011 

Bilaga 1 Tidplan, reviderad den 10 oktober 2011  

Bilaga 2 Slutkostnadsprognos, reviderad den 10 oktober 2011  

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 233 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade att stadsledningskontorets förslag överlämnas 

till det pågående arbetet med Mål & Budget 2012-2014. 

 

Arbetsutskottet begärde att underlaget för beslut ska förbättras inför kommunstyrelsen. 

  

Beslutsunderlaget behöver kompletteras med 

 En tydlig nedbruten kostnadskalkyl som specificerar fördelningen av 

totalprognosen på 385 miljonerna 

 En tydlig beskrivning av hur ekonomistyrningen nu är organiserad i projektet  

 En tydlig beskrivning av hur projektorganisationen ser ut för att slutföra arbetet 

samt hur beslutsorganisationen ser ut 

 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

 

Protokollsanteckningar 

Carl Magnus Grenninger, Maria Fridstjerna, Hans-Åke Donnersvärd och Anders Nilsson 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

 

”Vi noterar av KS åter tvingas godkänna en investering, i detta fall på 91 miljoner kronor, 

där den större delen av denna summa (närmare 70 miljoner) utgör redan köpt material och 

redan beställda arbeten. KS, och senare kommunfullmäktige, tvingas ytterligare en gång 

bekräfta utgifter, som inte varit budgeterade och som inte i förväg beslutas av de politiska 

instanserna.” 

 

Sidney Holm (MP) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Att kostnaderna för ombyggnationen av stadshuset har skenat helt utan kontroll är 

resultatet av ett mycket oansvarigt styrningssätt med stora brister i kommunikation, 

uppföljning, kontroll och insyn. Kan det anses vara demokrati när vi folkvalda nu i 
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efterhand ska ”besluta” om att tillföra 91 miljoner kronor extra, pengar som till största 

delen redan är förbrukade? Dejavu?  Vi i Miljöpartiet kräver bot och bättring och hoppas 

på en ”ny vår” i Nacka. 

”Om man upptäcker sitt misstag och inte rättar till det, begår man ytterligare ett misstag.” 

Konfucius” 

 

- - - - - 
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§ 237 Dnr KFKS 2010/421-870 

Uppmärksammande av Slaget vid Stäket 
Motion den 13 september 2010 av Mikael Carlsson (NL) 

Beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att lämna motionen utan åtgärd med 

anledning av att projektet HAMN och Kulturnämnden redan ger förutsättningar för att 

”Slaget vid Stäket” uppmärksammas och lyfts fram genom en rad olika aktiviteter och 

insatser. 

Ärendet 

Mikael Carlsson (NL) föreslår att ”Slaget vid Stäket” ska levandegöras genom dramatik och 

teater eftersom det är en stor och viktigt händelse som borde lyftas fram för Nackas 

invånare och intresserade turister.  Motionären föreslår att kommunen ska skapa en 

arbetsgrupp bestående av tjänstemän och representanter från kulturföreningar, med syfte 

att utarbeta en plan för firandet av ”Slaget vid Stäket”. Vidare föreslår motionären att 

särskilda medel ska tillföras Kulturnämndens budget för gruppens arbete med planen. 

 

Kulturnämnden i Nacka fördelar årligen medel till föreningar, organisationer och 

ungdomar som på eget initiativ vill arrangera och/eller producera kulturprogram och 

projekt. Nämnden avsätter även särskilda kulturpengar i förskole- och 

grundskoleverksamheten för att förstärka förutsättningarna för genomförandet av 

kulturprojekt och kulturaktiviteter inom dessa verksamheter. Inom kommunens regionala 

utvecklingsprojekt HAMN byggs ett museum i Fisksätra som planeras stå klart under 2013. 

Inom HAMN genomförs en mängd aktiviteter som uppmärksammar ”Slaget vid Stäket” 

och platsens historia i övrigt. 

Därför anser kommunstyrelsen att kommunen redan ger förutsättningar för att uppnå 

syftet med motionen, och föreslår därför kommunfullmäktige att lämna motionen utan 

åtgärd. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 205 

Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 9 september 2011 

Motion 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 27 september 2011 § 205 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog att kommunstyrelsen fattar följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att lämna motionen utan åtgärd med 

anledning av att projektet HAMN och Kulturnämnden redan ger förutsättningar för att 

”Slaget vid Stäket” uppmärksammas och lyfts fram genom en rad olika aktiviteter och 

insatser. 

 

Yrkanden 

Hans Peters (C) yrkade, med instämmande av Tobias Nässén (M), bifall till arbetsutskottets 

förslag. 

Beslutsgång 

Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Hans Peters yrkande. 

 

- - - - - 
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§ 238 Dnr KFKS 2011/176-609 

Avgiftsfri skola 
Motion den 28 mars 2011 av Rolf Wasteson och Agneta Johansson (V) 

 

Beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att motionen lämnas utan åtgärd. 

 

Ärendet 

Vänsterpartiet har i motion till kommunfullmäktige yrkat att Nacka kommun tydligt uttalar 

till alla skolor i kommunen att all verksamhet skall vara avgiftsfri då dolda avgifter tvingar 

barn i ekonomiskt utsatta familjer att stanna hemma i samband med utflykter och andra 

aktiviteter. 

I den nya skollagen som ska tillämpas från den 1 juli 2011 uttrycks, liksom i tidigare skollag, 

att utbildningen i grundskolan ska vara avgiftsfri, SL 10 kap 10 §, men det står också i 11 § 

samma kapitel att det får förekomma inslag som kan medföra en obetydlig kostnad för 

eleverna. I samband med aktiviteter som t.ex. skolresor kan det förekomma kostnader som 

ersätts av vårdnadshavare på frivillig väg. Sådana aktiviteter ska vara öppna för alla elever. 

Motsvarande formulering finns för gymnasieskolan i SL 15 kap 17 och 18 §§. 

Kommunstyrelsen anser att uttag av avgifter i skolan regleras i skollagen och att motionen 

därför bör lämnas utan åtgärd.  

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 228 

Utbildningsnämnden den 15 september 2011 § 64 

Kultur- och utbildningsenhetens tjänsteskrivelse den 3 augusti 2011 

Motionen 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 228 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att motionen lämnas utan åtgärd. 

Beslut i Utbildningsnämnden den 15 september 2011 § 64 

Utbildningsnämnden beslutade föreslå kommunfullmäktige att motionen lämnas utan 

åtgärd. 
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Yrkanden 

Linda Norberg (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

 

Rolf Wasteson (V) yrkade, med instämmande av Maria Fridstjerna (S), bifall till motionen. 

 

Beslutsgång 

Med avslag på Rolf Wastesons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Linda 

Norbergs yrkande. 

 

Reservationer 

Rolf Wasteson reserverade sig mot beslutet. 

 

Maria Fridstjerna, Carl Magnus Grenninger, Hans-Åke Donnersvärd och Anders Nilsson 

lät för Socialdemokraterna reservera sig mot beslutet och ingav följande. 

 

"Vi anser att motionen är bra och förstår inte majoritetens motiv att avslå den eller lämna 

den utan åtgärd. Särskilt svårt blir det att förstå mot bakgrund av att den borgerliga 

majoriteten säger sig vilja verka för att bli världens bästa skola 

Alla barn har inte föräldrar som har råd att betala för dolda avgifter i skolan, såsom dyra 

utflykter, skolresor och dylikt. Genom att lämna motionen obesvarad anser vi att 

majoriteten inte menar att de eventuella kostnader som kan uppkomma innebär något 

problem. Därmed  duckar de för det faktum att alla elever inte kan delta om det tillkommer 

extra kostnader i skolan. Majoriteten hänvisar det hela till skollagen, men ytterst handlar det 

om ideologiska ställningstaganden. Vi socialdemokrater anser att det är beklagligt att 

motionen föreslås lämnas utan åtgärd. " 

 

Protokollsanteckningar 

Sidney Holm (MP) lät anteckna följande till protokollet. 

”Vi i Miljöpartiet yrkade på återremiss av ärendet i utbildningsnämnden då vi ansåg att 

motionen inte beretts tillräckligt för att vi skulle kunna ta ställning. Vi ville ha en 

kartläggning av i vilken grad och till vilka typer av aktiviteter Nacka kommuns skolor begär 

att eleverna ska göra ekonomiska utlägg. Den moderatledda majoriteten anser inte att en 

sådan kartläggnings behövs utan hänvisar till lagar och bestämmelser gällande skolors 

befogenheter att ta ut avgifter. Man behöver inte leta särskilt länge för att hitta exempel på 

att lagar och bestämmelser åsidosätts även i kommunens verksamheter. Vi konstaterar att 

verkligheten kan uppfattas olika beroende på hur man ser på den.”    

- - - - - 
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§ 239 Dnr KFKS 2011/178-716 

Utred progressiv barnomsorgsavgift 
Motion den 28 mars 2011 av Rolf Wasteson och Agneta Johansson (V) 

 

Beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att lämna motionen utan åtgärd då Nacka 

kommuns taxa för förskolan och fritidshemmet följer förordningen om statsbidrag till 

kommuner som tillämpar maxtaxa. 

 

Ärendet 

Rolf Wasteson och Agneta Johansson (V) lämnade vid kommunfullmäktiges sammanträde 

den 28 mars 2011 en motion med förslag om att kommunfullmäktige beslutar om att 

utreda och ta fram förslag på hur barnomsorgsavgiften kan förändras så att hushåll med 

låga inkomster kan få sina avgifter sänkta. 

 

Eftersom Nacka kommuns taxa för förskolan och fritidshemmet följer förordningen om 

statsbidrag till kommuner som tillämpar maxtaxa anser kommunstyrelsen att det finns goda 

möjligheter till avgiftsreducering för föräldrar med låg inkomst och därmed finns det ingen 

anledning till att förändra nuvarande taxa.  

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 230 

Utbildningsnämnden den 15 september 2011 § 62 

Kultur- och utbildningsenhetens tjänsteskrivelse den 24 augusti 2011 

Motion 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 230 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att lämna motionen utan åtgärd då Nacka 

kommuns taxa för förskolan och fritidshemmet följer förordningen om statsbidrag till 

kommuner som tillämpar maxtaxa. 

 

Beslut i Utbildningsnämnden den 15 september 2011 § 62 

Utbildningsnämnden föreslog kommunfullmäktige att lämna motionen utan åtgärd då 

Nacka kommuns taxa för förskolan och fritidshemmet följer förordningen om statsbidrag 

till kommuner som tillämpar maxtaxa. 
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Yrkanden 

Linda Norberg (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

 

Rolf Wasteson (V) yrkade bifall till motionen. 

 

Beslutsgång 

Med avslag på Rolf Wastesons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Linda 

Norbergs yrkande. 

 

Reservationer 

Rolf Wasteson reserverade sig mot beslutet. 

 

Protokollsanteckningar 

Hans-Åke Donnersvärd, Carl Magnus Grenninger, Maria Fridstjerna och Anders Nilsson 

lät för Socialdemokraterna anteckna följande till protokollet. 

 

”Vi anser att motionen är bra och förstår inte majoritetens motiv att avslå den eller lämna 

utan åtgärd. Att vi följer lagens regler innebär inte att vi inte kan vara bättre än vad lagen 

föreskriver. Särskilt svårt blir det att förstå mot bakgrunden av att den borgliga majoriteten 

säger sig vilja verka för världens bästa skola.” 

 

- - - - - 
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§ 240 Dnr KFKS 2011/177-630 

Kunskapsskillnader i Nackas skolor 
Motion den 28 mars 2011 av Rolf Wasteson och Agneta Johansson (V) 

 

Beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att lämna motionen utan åtgärd med 

hänvisning till att det redan görs en uppföljning och utvärdering av ”Likvärdighets-

garantin”. 

 

Ärendet 

Motionärerna hävdar att segregeringen i skolan ökar. Föräldrarnas bakgrund får en allt 

större vikt för elevernas förutsättningar för att uppnå bra resultat.  

Motionärerna föreslår därför att kommunen gör en uppföljning och utvärdering av likabe-

handlingsplanen och tar fram ett handlingsprogram för en jämlik skola för alla barn med 

förslag om att förhindra segregation, ojämlikhet och utanförskap. 

Utbildningsnämnden fördelar extraresurser till skolorna bland annat för att ge skolor med 

hög andel föräldrarna med låg utbildningsbakgrund bra förutsättningar för att stödja sina 

elever. Resultaten för Nackas skolor är mycket bra. Det är i stort sett små skillnader mellan 

betygsnivåerna i de olika skolorna. Vilket tyder på att den fördelningsmodell av extra-

resurser som Utbildningsnämnden tillämpar fungerar. 

Det sker en resultatuppföljning och utvärdering av likvärdighetsgarantin och resultaten för 

Nackas skolor är goda. Det finns en likvärdig fördelning av resurser till skolorna. Det finns 

därför inget behov av det handlingsprogram som motionärerna föreslår. Kommunstyrelsen 

föreslår därför att motionen ska lämnas utan åtgärd. 

 

Handlingar i ärendet 

Kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 231 

Utbildningsnämnden den 15 september 2011 § 63 

Kultur- och utbildningsenhetens tjänsteskrivelse den 24 maj 2011 

Motionen 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 12 oktober 2011 § 231 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att lämna motionen utan åtgärd med 

hänvisning till att det redan görs en uppföljning och utvärdering av ”Likvärdighets-

garantin”. 
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Beslut i Utbildningsnämnden den 15 september 2011 § 63 

Utbildningsnämnden föreslog kommunfullmäktige att lämna motionen utan åtgärd med 

hänvisning till att det redan görs en uppföljning och utvärdering av ”Likvärdighets-

garantin”. 

 

Yrkanden 

Linda Norberg (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

 

Rolf Wasteson (V) yrkade, med instämmande av Maria Fridstjerna (S), bifall till motionen  

 

Beslutsgång 

Med avslag på Rolf Wastesons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Linda 

Norbergs yrkande. 

 

Reservationer 

Rolf Wasteson reserverade sig mot beslutet. 

 

Maria Fridstjerna, Carl Magnus Grenninger, Hans-Åke Donnersvärd och Anders Nilsson 

lät för Socialdemokraterna reservera sig mot beslutet och ingav följande. 

 

"Uppföljning och utvärdering" finns redan är en del av svaret på motionen, men den 

kanske viktigaste delen av motionen utelämnas, nämligen att som en konsekvens av dessa 

ta fram en handlingsplan. Utan en sådan handlingsplan lämnas problemen om en ojämlik 

skola helt utan åtgärd." 

 

Protokollsanteckning 

Sidney Holm (MP) lät anteckna följande till protokollet. 

 

”Vi i Miljöpartiet anser att en kartläggning av kunskapsskillnader i Nackas skolor är en god 

idé då det är av största vikt att alla elever ska lära och utvecklas utifrån sina egna 

förutsättningar och ges det stöd de behöver. Att det redan görs en uppföljning och 

utvärdering av ”likvärdighetsgarantin” är givetvis positivt men för att motverka och 

förebygga den många gånger dolda ojämlikheten bland elevers inhämtningsförmåga av 

kunskap krävs ett större grepp i frågan och då behövs det också tas fram ett 

handlingsprogram med konkreta åtgärdsförslag.” 

 

- - - - - 
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§ 241 Dnr KFKS 2010/530-113 

Begäran av entledigande samt val av ledamot (V) i 

Beredningen för Hållbar utveckling för perioden 2011-

2014 efter Maria Hollsten som avsagt sig sitt uppdrag 

Beslut 

Kommunstyrelsen entledigar Maria Hollsten från sitt uppdrag. 

 

Till rubricerat uppdrag väljs Hans Wigren, Landåvägen 47 131 49 NACKA 

 

- - - - - 

 

 

  


